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Minul rok. Rok práce a utrpení, rok zklamaných nadějí a 
marného čekání. Odešly navždy mnohé milé tváře. Nespl
nilo se to hlavní, po čem všichni dychtivě toužíme. A přece 
to byl též rok radosti, shledání, nových nadějí, rok milosti- 
plný, za který z hloubi duše děkujeme.

Dnes přehlížíme události uplynulého roku a uzavíráme 
knihy. Pro naši československou obec v Chicagu byl tento 
rok poznamenán především dvěma radostnými návštěvami. 
Na jaře к nám zavítal pražský arcibiskup kardinál Beran a 
koncem roku dlel v našem středu mistr Rafael Kubelik. Oba 
patří mezi největší žijící syny našeho národa. Oba jsou v 
celém světě uznáváni za velikány a celý svět nám je závidí. 
Ale sem mezi nás přišli jako mezi své, mezi rodné bratry a 
sestry, aby nám ze své lásky štědře rozdávali dary, obtěž- 
kané jistotou radosti.

Kardinál Beran nám přinášel poselství pravdy. Rafael Ku
belik nám věnoval plnost krásy. Obojí je posvěceno láskou. 
Obojí poselství je určeno všem lidem dobré vůle bez roz
dílu.

Jen slepému a hluchému by se mohlo zdát, že pravda a 
krása, že slovo boží a hudba к nám doléhají ze dvou růz
ných světů, že nemají nic společného a že se nikdy nesetkají. 
Naopak, pravda a krása se setkávají — jako rovnoběžky ve 
vesmíru — v onom konečném, jediném pevném bodu, který 
je pravdou i krásou, který je dobrem i láskou, zdrojem vše
ho poznání, míru i pravé svobody. Dle osobních sklonů, dle 
míry daru poznání či schopnosti vnímání se leckomu snad ta 
či ona cesta zdá být schůdnější pro začátek dlouhého puto
vání. Leč všechny cesty nás nakonec nutně vedou к témuž 
prameni, ze kterého prýští pravda i krása. Vždyť konec 
konců pravda i krása, dobro a láska, poznání, mír a svo
boda jsou jen různá jména toho, po čem všichni dle své při
rozenosti toužíme a co chabými prostředky lidské mluvy 
dokonale vyjádřit ani nedovedeme.

Je správné a zcela v duchu našeho dějinného odkazu, že 
největší poctu prokazujeme dílu těch jednotlivců, kteří své 
úsilí zasvětili hodnotám duchovním a kteří slouží mravnímu 
řádu. Víme, že toto zasvěceni nám zachovalo duši národa, 
že přivodí jeho obrodu a zajistí jeho rozkvět. Známe smysl 
svých dějin a víme, že jen duchovní a mravní hodnoty spasí 
národ — nikdy ne násilí, hmotná převaha či pýcha světská. 
Taková je totiž náplň i jistota našeho nikdy nestárnoucího, 
věčně mladého a vždy pokrokového křesťanského humanis
mu, jehož dva nejvýznamnější představitelé nás v minulém 
roce učinili lidmi šťastnějšími, vnitřně bohatšími a bohdá i 
lepšími.

A co ta naše každodenní, zdánlivě malicherná, všední lo
pota? To úsilovné snažení, aby věci veřejné, týkající se 
Čechů a Slováků byly upraveny lépe, než jak je vidíme 
dnes? Je naše práce vzdálena pravdy a krásy, protože se 
týká také věcí, kterým se někdy říká politické?

Nikoli. I v té práci známe pravdu a krásu, které jedno 
jsou ve spravedlnosti a míru, prodchnuty životodárnou 
láskou.

Nárok českého a slovenského člověka na svobodu je za
ložen na pravdě a spravedlnosti. Mír mezi národy bude do
vršením krásy lidských vztahů. A těmto hodnotám my svou 
prací sloužíme.

Tato služba pravdě a kráse spočívá často v práci drobné, 
zdánlivě nicotné. Ale i nejpokornějšími úkony sloužíme cí
lům nej vznešenějším; jdeme cestou, která také nutné vede 
к onomu pevnému bodu, který je zdrojem i naplněním všeho 
dobra. Ta naše práce bude v nastávajícím roce jistě obtíž
nější, než byla dosud, protože svět — z chamtivosti, neteč
nosti, liknavosti, zaslepenosti či bázně — zapomíná křivdy 
spáchané a nechce vidět křivdy přítomné. Za cenu neobliby, 
za četných a velikých obětí, připraveni na nepochopení a ne
vděk budeme vytrvale říkat to, co lidé dnes slyšet nechtějí. 
Vhod a ještě mnohem častěji vnevhod budeme psát, mlu
vit, připomínat, varovat u vědomí, že v těchto věcech jsme 
všichni zajedno, jako jsme se svorně sešli za návštěv kardi
nála Berana a Rafaela Kubelíka — my všichni, kteří chce
me dopomoci pravdě к vítězství nejen zde v Americe, ale i 
tam za mořem, kde jsou hroby našich otců. Vždyť tam ne
jsou jen ty hroby, vždyť tam žijí a žít budou lidé naší vlast
ní krve, které opustit a zradit nemůžeme a nesmíme.

Naše cesta může být jakákoliv, věhlasná či pokorná, svě
tem uznávaná či skromňoučká. Na tom celkem nesejde. Po
kud jen je zasvěcena dobru, pokud slouží pravdě, spravedl
nosti, lásce, svobodě a míru, ponese vždy onu pečeť, které 
Masaryk říkal “uskutečňování vůle boží na zemi”. Taková 
musí být každá naše práce bez ohledu na to, zda úspěch je 
na dosah ruky, či skryt kdesi za obzorem. Ale nakonec ta
ková práce nebude nikdy marnou. Vždy ponese zasloužené 
ovoce, i když se třeba sami z úspěchu těšit nebudeme.

Do nového roku vám nemohu nic lepšího přát, než aby 
všechna vaše práce byla poznamenána tímto znakem, pečetí 
uskutečňování vůle boží na zemi, jak říkával Masaryk. Pro
to vám všem dnes nepřeji jen štěstí, zdraví a spokojenost, 
ale také bezpečnou jistotu, že plody naší společné lopoty 
zcela určitě v plnosti času dozrají. Při vzpomínce na svoji 
jednotnost za obou loňských návštěv, poznamenáni ve svých 
myslích slovy kardinála Berana, rozradostněni ve svých srd
cích hudbou Rafaela Kubelíka máme jistotu, že v pravý čas, 
který nám dnes není dáno znáti, lidé naší krve budou jisti 
z plodů naší práce. To ovšem bude v onen slavný den, až se 
opět zemským rájem stane naše vzdálená vlast, která dnes 
je rájem pouze na pohled.

(Předneseno na rozhlase Oblastního výboru Českosloven
ské národní rady americké v Chicagu, dne 3. ledna 1967.)
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UDÁLOSTI POSLEDNÍCH TÝDNŮ.
V senátě se schyluje к novému zápasu o směrnice naší 

zahraniční politiky vůbec a o otázku vietnamskou zvlášť, a 
severovietnamský diktátor Ho znovu s uspokojením prohlá
sil, že sleduje s velkým zájmem, jak je americká veřejnost 
rozdělena v nazírání na tyto otázky. Nikdo se už asi ne
stará o pravé původce vietnamské války, o bezbranné oběti 
neslýchaného komunistického teroru — a těmi obětmi jsou 
přece hlavně zubožení vesničané a jejich rodiny — nikdo už 
nedbá vznešených hesel o právu, spravedlnosti a svobodě. 
Najednou je plno hlasatelů nového Mnichova — všelijací 
zpravodajové a “poslové míru”, kteří za několik dní pobytu 
u komunistických hostitelů, vystihnou všecko tak, že zatra
cují vlastní zemi.

Francouzský tisk, který teď věnuje velikou pozornost vý
voji v bývalé Francouzské Indočíně, přinesl zprávu, že ko
munistická Čína oznámila loni přes Paříž Spojeným státům, 
že nezasáhne do vietnamské války, jestliže americké vojsko 
nepodnikne vpád do Činy nebo Severního Vietnamu a ne- 
budou-li bombardovány přehrady na Červené řece v Sever
ním Vietnamu. To se velmi podobá situaci v Koreji na pod
zim r. 1950, ochraně přehrad a elektráren na řece Jalu, 
komunistických zásobáren a shromaždišť, což tehdy málem 
způsobilo politickou krisi ve Spojených státech.

Státní tajemník Rusk a také francouzští vládní činitelé 
vyvrátili tvrzení francouzského listu, ale hlavní usmiřovatel 
senátor Fulbright buduje na zprávě o čínských podmínkách 
své návrhy na změnu naší asijské politiky.

Zvláštní pozornosti však zasluhuje nenadálá zmínka v pre
sidentovu poselství o stavu Unie, že Spojené státy nebudou 
proti — oprávněným ovšem •— nárokům komunistické Číny 
a proti jejímu vstupu do Spojených národů, což je arciť 
otázka velmi komplikovaná. Stejně nenadále bylo opakováno 
dřívější prohlášení, že Čankajškova národní Čína nepodnik
ne vpád na pevninu, protože jí nedáme к disposici své loď
stvo. Tím se asi také vysvětluje, proč pan president za ne
dávných návštěv u pacifických spojenců se nezastavil u 
národní čínské vlády na Formose a pak tam poslal jen zá
stupce státního departmentu.

Ozvala se také fráze neblaze známá: že nesmějí být ohro
ženy životní zájmy komunistické Číny a že samozřejmě bude 
dbáno, aby byla zajištěna bezpečnost jejích hranic tím, že 
bude mít přátelské sousedy. Tuhle teorii rozvíjel už Hitler 
v Mein Kampf a řídil se podle ní ve své politice — sousedy 
prostě přepadl. Tuhle zásadu vytkl si po něm ke konci druhé 
světové války Stalin, a když západ ochotně přisvědčil vý
sledek byl prostý: Sovětský svaz nedal nic na pouhé dobro
volné přátelství, vnutil sousedům hned komunistické vlády 
a země si podmanil. Každý stát si získává přátelství sou
sedních národů tím, jak se к nim chová. Sovětský svaz ne
vyniká v této příčině dobrým příkladem a to ani pokud jde 
o Čínu, kde napodoboval carské Rusko, které několikrát 
pomáhalo velmocím “pacifikovať’ Čínu a vlastně jediné ze 
všech si vynutilo územní zisky.

Mezitím rozvinula se nebývalé rušná diplomatická činnost: 
náš nový velvyslanec Thompson přivezl do Moskvy osobní 

poselství presidenta Johnsona, o kterém se praví, že se týká 
zmírnění zbrojení, a náš velvyslanec Lodge na zpáteční cestě 
z vánoční dovolené do Vietnamu zastavil se u papeže, jenž 
prý jeho výklad o válce přijal s uspokojením. Papeže si 
také předchází sovětská vláda, komunistická Jugoslávie a 
Maďarsko.

Vůbec snaží se komunistické země vejit v užší styk se 
západem, který, jak se ukazuje, má o zisky nápadně stejný 
zájem, jako kdysi římský císař Vespasian o daně. Západo- 
německá vláda čeká návštěvu rumunského ministra zahra
ničí a po něm bulharského, a chystá se tam i polský zahra
niční ministr, jenž zřejmě také z moskevského popudu má 
na srdci urovnání otázky hranic a vztahů к německé spol
kové republice.

Na druhé straně spoléhá západní Německo na vliv presi
denta de Gaulle v Moskvě a ve Varšavě. V Paříži byli teď 
německý kancléř Kiesinger a jeho náměstek a ministr za
hraniční Brandt. Šlo jim o upevnění francouzsko-německého 
přátelství, o pomoc v získávání odbytišť na východě a také 
v jihovýchodní Asii, kde Francie, využívajíc starých svazků, 
se zase uplatňuje. Ale západoněmecká vláda by ráda fran
couzským vlivem pronikla i do někdejších francouzských 
kolonií v Africe, a zároveň připravuje vyjednávání s Česko
slovenskem a Maďarskem.

I když za německé návštěvy v Paříži nebylo dosaženo do
hody o všem, zejména o evropské obraně a o pobytu ame
rického vojska, i když není ještě jednotného názoru na pro
blém evropského společného trhu a na poměr Evropy к 
anglosaskému světu, přece se zdá, že Moskvě se daří starý 
úmysl oddělit Evropu od Spojených států, v čemž se skrývá 
lákavý, ale ošidný plán sovětsko-amerického řízení světa. К 
tomu se komunistům znamenitě hodil postoj francouzského 
presidenta a obavy evropských národů.

A toho musíme litovat jak v zájmu Spojených států, tak 
v zájmu porobených národů, demokracie a míru.

(Na rozhlase dne 17. ledna 1967.)

Předsednictvo CSNRA děkuje
za četné vánoční pozdravy svých přá
tel a za jejich prípisy к přiloženým da
rům na činnost Rady. Obzvláště těší 
slova uznání práce, kterou konáme dle 
svých možností.

PAMATUJTE NA RADU SVÝM PŘÍSPĚVKEM! 
Schvalujete-li pevné zásady a postoj Rady к 

nejdůležitějším otázkám dnešního vývoje, 
získejte nám nové členy!
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Tisková služba Československé národní rady americké mi
nulého roku uveřejnila článek o uprchlících, kteří se sna
žili překročit jugoslávské hranice do Rakouska nebo Itálie. 
Jedním z dramatických případů byl pokus Vladimíra a Jany 
Makussi s jejich devítiletou dcerkou Yvettou. Po jejich dru
hém pokusu překročit hranice směrem do Itálie, Vladimír 
byl odsouzen jugoslávskými úřady na 18 dní do vězení a 
později eskortován nazpět do ČSR. Jeho manželka Jana s 
dcerkou byla vyrozuměna, že musí do 24 hodin opustit Jugo
slávii a vrátit se domů. Znajíc co ji čeká po návratu do 
ČSR, rozhodla se к zoufalému pokusu přeplavat mořskou 
úžinu u terstského zálivu, což se ji též podařilo. Nakoupila 
si záchranných pásů pro sebe a dcerku Yvettu, připevnila 
nejnutnější potřeby, přivázala šňůru к pásu své dcerky a 
spojila se svým pásem, načež se obě vydaly na širé moře. 
Plavaly po šest hodin v noci až se jim podařilo vyplavit se 
na pobřeží u Terstu na italské straně. Po krátkém pobytu 
v táborech je dnes již v jedné ze svobodných zemí, zatím 
co její manžel byl 1. září 1966 vrácen do ČSR, kde byl od
souzen к 8 měsícům žaláře. Jeho manželka byla též v nepří
tomnosti odsouzena ke stejné trestní Ihůtě.

Všechny informace o vydávání uprchlíků jugoslávskými 
vládními orgány nazpět do komunistických zemi к potre
stání byly zaslány dr. Janu Papánkovi v New Yorku, který 
bude hledat nápravu prostřednictvím Vysokého komisaře 
pro uprchlíky u organisace Spojených národů.

Československá národní rada americká zaslala protestní 
dopis Státnímu sekretáři Deanu Ruskovi následujícího znění: 
The Hon. Dean Rusk, Secretary of State 
Washington, D. C.

Členstvo Československé národní rady americké je již po 
delší dobu znepokojeno zprávami od přátel a příbuzných, že 
čs. občané, kteří se pokusili o útěk z komunistického Česko
slovenska přes Jugoslávii, byli zadrženi jugoslávskými or
gány a proti své vůli vráceni do Československa. Zpět v 
Československu byli uvrženi do žaláře a odsouzeni.

Takovéto jednání může být posuzováno jako zákonité s 
hlediska komunistů. Avšak členstvo ČSNRA se domnívá, že 
takové jednání je odmítáním práva na spravedlnost.

Dále ČSNRA zastává názor, že právo cestováni svobodně 
a právo hledat politický asyl jsou nezadatelnými právy po
litických uprchlíků.

Rada na základě těchto důvodů doporučuje, aby vláda 
USA zahájila vyšetřování a zjistila, zda Jugoslávie se do
pustila přestupků vůči existujícím mezinárodním úmluvám, 
a domnívá se, že tato záležitost by měla bvt prošetřena pro
střednictvím příslušných orgánů Spojených národů, nebo 
přímo s vládou Jugoslávie.

Členstvo Rady je přesvědčeno, že Jugoslávie by měla být 
přiměna dodržovat v dobrém duchu zásad a věrnosti idee 
všech smluv a prohlášení, ke kterým se svým členstvím v 
organisaci Spojených národů zavázala.

Členstvo Rady je přesvědčeno, že Jugoslávie, která do
stává štědrou hospodářskou pomoc od Ameriky, by měla 
ukázat více uznání a porozumění v otázce základních lid
ských práv i když některé z nich nejsou zahrnutv v mezi
národních smlouvách. (Pokr. na str. 4.)
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LjÄSLAV RADIMSKÝ:

JAK SE TO RÝMUJE?
 Jistě by se provinil neúctou к milované Americe a neteč

ností к osudu československého lidu, kdo by s vážností ne
sledoval a nechtěl rozumět projevům Státního departmentu 
a především ovšem samého presidenta, týkajícím se našich 
věcí. Činíme-li to však s náležitou vážností, setkáváme se 
často s mnohými protiklady, jichž gordické uzly rozplést 
nedovedeme. Budu citovat nejdůležitější texty anglicky, 
abych se nedopustil nepřesností v překladu.

11. října 1966 Čs. národní rada americká zaslala presiden
tu Johnsonovi po jeho známé novoyorské řeči telegram, v 
němž vyslovila obavu, aby nový vývoj hospodářské politiky 
Spojených států neznamenal odklon od dosavadní politiky, 
žádající “the growth of inner democracy and outer independ
ence in the countries of East Central Europe.” Na tento 
telegram dostala ČSNRA od Státního departmentu na pří
kaz presidentův odpověď, podepsanou náměstkem místo- 
sekretáře pro evropské věci Wahrem J. Stoesslem, ml., v 
němž se praví doslova: “The President’s recent speech deal
ing with our policies toward Europe in general and Eastern 
Europe in particular does not represent any change in the 
basic policy which the United States Government has con
sistently pursued toward the countries of Eastern Europe, 
including Czechoslovakia.” V řeči presidenta Johnsona, pro
nesené 10. ledna o Stavu Unie před kongresem, však к své
mu údivu čteme tato slova: “Our relations with the Soviet 
Union and Eastern Europe are also in transition.” Státní 
department tedy popírá změnu americké politiky vůči ko
munistickým státům Střední Evropy, president však říká, že 
americká politika je “in transition”, jinými slovy, že se mění. 
Jak se to rýmuje? A mění-li se americká politika, jak se 
mění а к čemu směřuje?

V presidentově řeči před kongresem jsou slova, která dá
vají přesnou odpověď a usvědčují Státní department — z 
nepřesnosti . . . “We have avoided both the acts and the 
rhetoric of the cold war. . . Our objective is not to continue 
the cold war, but to end it.” Tato slova říkají, že Spojené 
státy studenou válku vedly a že ji končí. A to není změna 
americké politiky? Či snad cíl studené války, “the growth 
of inner democracy and outer independence” ve Střední 
Evropě byl již dosažen? Nemyslím, že tohle by si někdo 
odvážil tvrdit!

To bohužel není vše. Řeč o Stavu Unie staví země Střední 
Evropy a země asijské proti sobě, Amerika chce mezi nimi 
činit rozdíl. Zde i tam jsou jednak vlády, jednak národy a 
lidi. Pro? řeč laská středoevropské vlády a vyhlašuje boj za 
asijské národy? Komunistickým vládám řeč slibuje úvěry, 
kulturní výměnu, zvýšený obchod; vývozní kontrola čtyř set 
“nonstrategic” druhů zboží byla již zrušena, to vše bez jaké
koliv reciprocity, která mohla pomoci svobodě národů. К 
národům — ne к vládám — asijským však president mluví 
přímo a říká jim: "The people of Asia now know that the 
door to independence is not going to be slammed shut. They 
know that it is possible for them to choose their own na
tional destiny — without coercion.” Podle jeho řeči lid Již
ního Vietnamu má právo být nekomunistický, malé národy 
v Jihovýchodní Asii mají právo na nezávislost, tedy na vše, 
co národy Střední Evropy nemají. Patrně proto, že se ame
rická politika nemění a že se československému lidu nikdy 
neslibovalo to, co se slibuje lidu asijskému? Skromně, ale s 
přesvědčením, říkáme, že dlouhodobá americká politika by 
takto vyhlížet neměla, nechce-li brzo ztratit i zbývající sym
patie v Evropě.

Na dně této nelogické politiky, škodící také Americe, je 
rozeznávání mezi komunisty zlými a hodnými, mezi komu
nistickými vládami zlými a hodnými. Komunisté, bojující 
proti Spojeným státům, se zbraní v ruce, jsou komunisté zlí, 
komunisté, kteří jim zbraně do rukv dávají — s holýma ru
kama by ti zlí asi dlouho nebojovali — jsou komunisté 
hodní. Na zlé komunisty se házejí bomby, hodným se dá-

VYDÁVÁNÍ ČS. UPRCHLÍKŮ 
KOMUNISTŮM К POTRESTÁNÍ.

vají úvěry a zvětšuje se s nimi obchod, aby se pomocí zlým 
komunistům rychle nevyčerpali. Toto rozeznáváni, které se 
občas jako pokrok některými novinami a politickými znal
ci (?) chválí, je nám příliš — řekněme — subtilní, protože 
jsme ještě nezapomněli na teorii spojitých nádob ze školní 
fysiky. Nás nepřekvapí, že pomoc, kterou Spojené státy dají 
středoevropským komunistickým vládám bez reciprocity svo
body středoevropským národům, pomůže komunistům asij
ským. Ve Vietnamu už nyní a brzy ještě víc bude Amerika 
bojovat proti sobě. A boj může trvat dlouho, protože Ame- 
rika npnřpmnžitplná



Naše členstvo —• jako řádní daně platící občané — se 
domnívají, že znovupřezkoumání americké velkorysosti vůči 
Jugoslávii by mělo být vzato v úvahu v případě, že Jugo
slávie nebude uspokojivě reagovat na naši stížnost.

Československá národní rada americká.
WASHINGTON, dne 18. ledna. — Zde ve Washingtoně 

prohlásil včera zástupce státního departmentu, že nynější 
zdržení ve vydávání vis československým státním příslušní
kům vyplývá z komplikací vznikajících zadržováním americ
kého občana československými úřady. Prohlášení se týká 
případu naturalisovaného občana Spojených států, Vladimíra 
Kazana-Komárka, jehož československá policie zadržela, 
když loni 31. října přistálo na ruzyňském letišti mimo leto
vý řád letadlo sovětského Aeroflotu, v němž Kazan-Komá- 
rek cestoval z Moskvy do Pařiže. Jmenovaný americký ob
čan je od té doby ve vazbě v Praze a je obviňován, že se 
dopustil v prvních dobách po světové válce trestních činů. 
Citované prohlášení státního departmentu včera přednesl při 
rozmluvě s novináři tiskový ůřednik departmentu Robert 
McCloskey. Doslova řekl: “Komplikace vznikající z případu 
Kazana-Komárka přispívají к zdržení ve vydávání vis Če
choslovákům, kteří chtějí navštívit Spojené státy.’’ McClos
key dále uvedl, že v případu Kazana-Komárka se neudálo 
nic nového a že Spojené státy budou i dále naléhat na jeho 
propuštění. Avšak, dodal McCloskey, naší poslední žádosti 
o povolení návštěvy amerického konsulárního úředníka u 
Kazana-Komárka nebylo vyhověno. Žádost byla podána v 
prosinci. Na dotaz, o jaké komplikace v této souvislosti jde, 
americká úřední místa uvádějí neochotu československých 
úřadů dovolovat úředníkům amerického velvyslanectví v 
Praze přístup ke Kazanovi-Komárkovi, jakož i neuspokoji
vé odpovědi československých a sovětských úřadů na otáz
ky, jež Spojené státy položily pokud jde o okolnosti zatčení 
Kazana-Komárka.

“V Torontu došlo před nedávném ke schůzce mezi nej
novějšími a několika starými uprchlíky . . . Někteří z těch 
‘nových’ přišli do Kanady už přede dvěma roky, jiní teprve 
před několika týdny . . . Jejich názor na nás, exilové ‘staro
usedlíky’ a na krajany, nebyl právě lichotivý. Řekli nám, že 
se hádáme, že jsme nejednotní, rozdělení.” (Naše Hlasy, 
28.5. Toronto.)

Schůzka vedla •— к ustavení klubu nových přistěhovalců 
českého a slovenského původu v Kanadě.

“Noví přistěhovalci” tedy rozmnožili naši hádavou a ne
jednotnou a rozdělenou obec exilovou a krajanskou o nový 
klub.

Časem, jak pevně věřím, nejnovější uprchlíci lépe pozna
jí, co nás v Kanadě — i v Americe — spojuje či dělí a jaké 
tu máme možnosti a jaké překážky tu musíme překonávat. 
Poznají, že i malý klub nových přistěhovalců, je dalším tří
štěním našich sil.

My, starší uprchlíci, kteří jsme tu od roku 1950 — mnozí 
přišli ještě dříve — věru neslyšíme od těch nejnovějších nic 
nového. Trápíme se tou nejednotností už delší dobu, • celou 
tu dobu, co tu jsme. Patrně však příčiny této nejednotnosti, 
osobní i věcné, jsou hlubší, než se zdají těm překvapeným 
nejnovějším přistěhovalcům. Zjišťujeme, že nejednotnost pa
nuje i mezi jinými národními skupinami exilovými a kra
janskými. Patrně i tady jsou osobni a věcné příčiny nejed
notnosti hlubší, než se při povrchním pohledu zdá. Ti nejno
věji přišlí si zjevně ještě neuvědomili, že právo a možnost 
nesouhlasit, mít různé mínění, je nejzákladnějším znakem 
americké i kanadské demokracie. Podtrhl to nedávno i pre
sident L. B. Johnson, když mluvil o válce ve Vietnamu, kde 
názory amerického lidu jsou dnes povážlivě rozpolcené. Snad

nám nebude zle rozuměno, když vyslovíme domněnku, že ti 
nejnověji přišli bezděky jsou poznamenáni vlivem totality 
komunistické. Pokud neodešli jen proto, aby si polepšili, z 
beznadějné a bezvýhledné situace československé, i pokud 
utekli z odporu proti komunismu, z odporu, který tam doma 
nemohli projevit, zjevně ještě neměli příležitost poznat pod
statu života ve svobodě, t. j. i právo na nesouhlas a nejed
notnost myšlení. Další jejich nesnáz pramení z toho, že si 
ještě neuvědomili rozdíl mezi exilem a krajanstvím. Vedlo 
by nás příliš daleko, kdybychom chtěli tento rozdíl zkou
mat do šířky a do hloubky. Spokojme se zjištěním, že exu- 
lantství není jen legální situace, daná tím, že exulant ještě 
nezískal státní nové občanství, které je spojeno s vážnou 
přísahou věrnosti nové vlasti. Domníváme se, že exulant- 
ství je stav mysli, který spojuje i ty, kdo ještě nové občan
ství nezískali — a dříve či později většina ho přijmou — i 
ty, kdo ho už přijali, avšak v duši své jsou rozpolcení mezi 
věrností ke staré a nové vlasti. Tito exulanti v širším slova 
smyslu se domnívají, že boj proti komunismu a za osvobo
zení staré vlasti od komunistické diktatury má být výluč
ným jejich cílem. Pro většinu starších krajanů, kteří spolu 
s novým občanstvím přijali upřimně i heslo: America first 
(Canada first), však tato simplifikace neplatí. Být poctivým 
krajanem, který dokáže plnit heslo America (Canada) first 
a při tom věřit, že boj proti komunismu a za osvobození 
staré vlasti je možno a nutno spojit v zájmu Ameriky a 
Kanady, není dáno všem. Můžeme být šťastni, že nejpočet
nější krajanské organisace, Československá národní rada 
americká, Československé národní sdružení v Kanadě, So
kol a řada jiných, jsou v tomto směru jednotný. Krajan- 
ství má však i mnohé jiné cíle a pracovní možnosti. Kra
janské organisace nejsou jen prodlouženou rukou exilu. A 
nikdy jí nebyly. Vzpomínám, že T. G. Masaryk nepřišel do 
Ameriky krajanům diktovat, co mají na podnoru českoslo
venského odboje dělat. Přišel, abych tak řekl, s kloboukem 
v ruce, je přesvědčovat a žádat o podporu v akci proti Ra- 
kousko-Uhersku, za osvobození Čechů a Slováků a stejně i v 
boji proti Hitlerovi, odboj vedený dr. Edvardem Benešem, 
se musel o přízeň krajanů ucházet; bylo to už ovšem lehčí, 
než za odboje prvního. Dnešní boj za třetí osvobození Čechů 
a Slováků mezi krajany je již o mnoho těžší, protože se ně
kdy setkáme s námitkou krajanů: dvakráte jsme vám po
máhali, proč máme znovu bojovat, abychom vás dostali ze 
situace, do které jste se sami dostali? A to říkají často i ti 
dobromyslní krajané, sestárlí a unavení a v pěstování hodnot 
pravého vlastenectví zasloužilí, řekněme rovnou, dnešní sedm
desátníci. Proti nim však dnes stojí mnozí krajané komu
nisté, komunističtí souputníci, slovenští separatisté a senti
mentální starokrajané, kteří chtějí navštívit své příbuzné ve 
staré vlasti, posílat jim Tuzexové poukázky a zvát je do 
Ameriky. Ti všichni si to nechtějí s dnešními vládci Česko
slovenska rozházet, říkají, že politika se nemá pěstovat mezi 
krajany, ba dokonce více méně otevřeně schvaluji dnešní 
komunistický režim v Československu nebo teskní po sta
rém Slovenském štátu z Hitlerovy milosti. Toto všecko a 
mnoho jiného se ještě ti nejnověji přišlí musí naučit; říkáme 
jim to bez jakékoli zlomyslnosti, vždyť jsme to všecko pro
dělali. A překonali, a našli své místo v krajanských organi- 
sacich sjednocených v boji proti komunismu a v boji za 
osvobození pokořené staré vlasti. Úplná jednota krajanských 
(i exilových organisací) je prakticky nemožná a volání po 
jednotě se nebezpečně blíží iluzi nebo sentimentální frási.

Neboť a tím bych chtěl skončit: sebe jednotnější exil a 
krajanstvi by nezaručovali vítězství nad komunismem a 
osvobození staré vlasti. Východoněmecké povstání z roku 
1953, polská revolta z roku 1956, maďarská revoluce z ro
ku 1956, byly udušeny sovětskými tanky, proti nimž se ne
přišly postavit tanky americké. Dokud se nám nepodaří na 
svou stranu získat americké veřejné mínění, americký tisk, 
americké zákonodárce a americkou vládu náš boj zůstává
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Z POSLEDNÍCH UDÁLOSTÍ V ČESKOSLOVENSKU.

O ČEM SE NEMLUVÍ.

Stále opakování, že krajané museli opustit vlast, protože 
se doma nemohli uživit, usvědčuje komunisty samé z propa
gandy a ohlupováni krajanů. Převážná většina krajanů ode
šla z vlasti před 1. světovou válkou, neboť nechtěli sloužit 
rakousko-uherské monarchii nebo v armádě, Slováci odchá
zeli, aby unikli z maďarského područi. Po 1. světové válce 
lidé odcházeli, aby si v Americe polepšili. V Československu 
v té době nikdo neumíral hladem, kdežto v Sovětském svazu 
za vlády bolševiků zemřelo hladem několik milionů lidí. Tvr
zeni Spurného, že čs. občané neemigrují protože nemají bídu 
a hlad je do určité míry správné. Co však je vyhání ven, 
když nasazují své životy v nebezpečí, jen aby unikli do cizi
ny ? A nejsou to lidé tak zvaní “bejvalí”, vychovaní v Masa
rykově republice. Jsou to lidé mladí, vychovaní v komuni
stické ideologii, kteří neví, co je demokracie, kdo byl Ma
saryk nebo Beneš, kteří se nepamatují na nekomunistické 
politické vůdce.

Komunisté prostě emigraci násilně potlačili, sami přiznali 
před rokem, že čs. občan neměl právo na cestovní pas, a 
ani neměl právo se ptát, proč pas nesmí mít. Nemohou tvr
dit, že berlínská zeď hanby byla postavena proto, aby zne
možnila přechod imperialistických agentů do Východního 
Německa. Pražští komunisté nemohou tvrdit, že mají odrá- 
tovanou republiku jen proto, aby jim tam nechodili agenti. 
Prostě s takovou bájkou na nás Spurný nemůže.

Jak je to se životní úrovní v ČSR dnes nám dokazují no
viny tištěné v ČSR. Časopis Reportér přináší v rubrice do
pisů článek Bohuslava Svěchoty z Prahy, který si stěžuje, že

JSME NEJEDNOTNÍ?— (Dokončení ze str. 4.)
nedobojován. A v tomto boji velké, celonárodní krajanské 
organisace občanů-voličů, mají patrně větší význam a po
litickou váhu, než nejnověji založený klub nově přišlých 
uprchlíků z Československa. Potřebujeme nové přišlé mezi 
sebou, ke spolupráci, nejenom pro moudré rady, které nám 
mohou dát ze své nejnovější zkušeností, ale i v drobné práci, 
bez které krajanské organisace nemohou existovat, protože 
ta drobná práce vydělává peníze, které i osvobozovací boj i 
péče o nově přišlé vyžadují.

vzdělání není patřičně oceněno, a že kdyby on byl zedník a 
ne průmyslovák, že by si vydělal více. Říká dále: ‘‘Jsme 
socialistický stát a je jasné, že ze všech socialistických států 
máme špičkovou životní úroveň. Ani Sovětský svaz nemá 
vyšší životní úroveň nežli my. Srovnáváme-li náš stát se 
špičkovými státy kapitalistickými, dopadneme špatně. Proč 
musíme být státem, kde je největší procento zaměstnaných 
žen? Proč si socialistický člověk nemůže dovolit nechat man
želku doma, aby vychovávala děti? Nejen já, ale všichni 
řadoví pracovníci v mých letech — nejsme spokojeni. Domní
vám se, že pracuji dobře. Vím to. Když jsem podal výpověď, 
nechtěli mne pustit. Vedoucí je zřejmě se mnou spokojen. Já 
spokojen nejsem.” Redaktor Reportéra se domnívá, že Svě- 
chota se dotkl několika problémů, které by prý stály za 
podiskutováni.

Na základě takovýchto informací si dovolíme tvrdit, že 
příliv vystěhovalců by byl, jen kdyby komunisté otevřeli 
hranice.

Přes dva tisíce Čechoslováků mohlo ročně emigrovat do 
Spojených států za posledních dvacet let. Kolik škol, soko
loven, spolkových místností, spolků a organisací mohlo být 
zachráněno, kdyby komunisté emigraci násilně nepřerušili?

Kdysi slavná chicagská Sparta — dnes skomírající klub 
udržovaný zásluhou několika uprchlíků a věrných krajanů, 
kteří se ji snaží udržet v soutěži i když je v nebezpečí se
stupu pro nedostatek hráčů, zatím co v ČSR mají hráčů 
nadbytek. Kde je ta láska pana Spurného, ta myšlenka jed
noty, jež je životní otázkou současného krajanského života?

Krajané i uprchlíci šli tak daleko, že se snažili v zájmu 
sportu zapomenout na vše co nás dělí od staré vlasti vinou 
komunistů. Před rokem zde hostili A. C. Spartu z Prahy. Po 
nedorozumění s vyjednáváním zájezdu do Mexika, museli 
chicagští sportovci živit A. C. Spartu o 4 dny navíc. Jeden 
“dyník”, jak je nazývá Nová doba, jim dokonce půjčil znač
nou částku dolarů, aby na cestě do Jižní Ameriky nebyli v 
nesnázích. Peníze sice vrátili, ale o stovku méně, aby byl 
obnos “zaokrouhlen”.

Co se však odehrálo v Československu? Po tří-denní ná
vštěvě rodiny se náš uprchlík rozjel se synem v ČSR žijícím 
do Prahy, kde byl v pozdních nočních hodinách zatčen v 
nočním klubu tajnou policií. Nesměl si ani vyzvednout svoje 
zavazadla z hotelu, byl vsazen do policejního auta, zatím co 
druhý policista řídil jeho auto, a vezen к německé hranici a 
donucen opustit území ČSR. Přítele od pražské Sparty se 
nedovolal, a policií byl upozorněn, že je to stejně moc malý 
pán, aby mu mohl pomoci. Jeho syn, který vehementně pro
testoval proti zatčení svého otce se nakonec rozjel s kama
rádem na motocyklu, aby zjistil, zda otec byl skutečně vy
hoštěn ze země. Tam však byl zatčen a držen 24 hodin ve 
vězeni než dokázal, že se nepokoušel o útěk.

A jak skončil pokus získat čs. hráče kopané? Čs. komu
nisté, když se dověděli, že v Americe se budou zakládat pro
fesionální kluby evropské kopané, začali nabízet své hráče 
těmto klubům, avšak za tak vysoké ceny, že i pro Ameri
čany to bylo příliš mnoho, a proto vyjednávání přerušili, a 
chicagská Sparta čeká dále.

Ani footbalovému klubu Praha-Sydney v Austrálii se ne
daří lépe. Dokud měl mladé hráče z řad exilu, klub byl vždy 
jedním ze tří prvních v lize. Pak přijel profesionál Čambal 
a hráč Moravčík z ČSR. Dělali se výlety, prasečí hody s 
tuctem krajanů, kteří byli obdivovateli komunismu, zvali 
pana vyslance, a dnes kdy pan Čambal je již zpět v ČSR, 
klub je před likvidací. Čambal ovšem dělal co musel, když 
nedostal hráče z ČSR, z dvou tisíc exulantů, kteří v Sydney 
žijí, se již mladí hráči vybrat nedají, a Praha hráče z ČSR 
nepustí. Nemají zájem, chtějí mít z krajanů soudruhy, kteří 
by v zahraničí podporovali jejich komunistickou politiku. 
Tak asi vypadá snaha Spurného “co nejlépe sloužit Čechům 
a Slovákům v zahraničí a myšlence jejich jednoty.”

JSME ODSOUZENI К ZÁNIKU ... .1

Předpovídá nám Gríša Spurný, předseda Čs. ústavu zahra
ničního, v jeho tiskovém orgánu Čs. svět, kde je mimo jiné 
psáno: “Nový příliv vystěhovalců již není a nikdy nebude, 
neboť na rozdíl od minulosti dnes již bída a nouze nikoho 
nevyhání do světa.”

Jako náhradu nám nabízí — “všem, ať již patří do které
koliv generace nebo směru nazírání” — Čs. svět, jež nám 
má svítit přes moře a dálky jako maják. Pracovníci redak
ce a tiskárny “s láskou vždy při každém článku a písmenku 
myslí na vás, drazí za hranicemi, tak jako vy vzpomínáte na 
svůj domov. Dokazují to vaše dopisy a peněžní příspěvky, 
jimiž krajané sami pomáhají svůj časopis udržovat.”

Nevěděli jsme, že Čs. svět je krajanským časopisem. (Po
známka red.)

Spurný chce: “Co nejlépe sloužit všem Čechům a Slová
kům v zahraničí, a myšlence jejich jednoty, kterou pokládá 
za životní otázku současného krajanského života.”

Spurný prý si nezakrývá oči před fakty, před těžkostmi 
krajanského života, kde železný zákon asimilace neúprosně 
postupuje. Z tohoto všeho prý však vyrůstá přímo katego
rický příkaz sjednoceného postupu krajanských spolků ve 
věcech, které prý jsou nám všem společné.

Co však můžeme my za hranicemi mít společného se Spur
ným, který je nástrojem čs. rudého režimu v Praze a člen 
komunistické strany, jejíž cílem je spojení všech komunistů 
světa, pod vedením Moskvy, nebo Rudé Číny?
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Z ORGANISACE SPOJENÝCH NÄRODÚ.

Dle zpráv z OSN odejel nenápadné z New Yorku zaměst
nanec OSN Evžen Vacek a vrátil se do ČSR. Vacek zastával 
méně důležitou funkci v UN Department of Political and 
Security Council Affairs, a byl v podezření, že provádí špio
náž ve prospěch komunistického bloku.

Celý případ byl držen v tajnosti, a jak tajně začal, tak i 
tajně skončil. Jak organisace Spojených národů, tak USA i 
ČSR se zdržely jakéhokoliv prohlášení, z kterého by bylo 
vidno o jaký druh špionáže šlo.

—as—

Dr. Alice Masaryková návštěvou u krajanů v Kanadě. — S 
ní je pí. Ruth Petříčková z Toronto, Can., která na pohřbu 
v Chicagu se rozloučila se zesnulou za Národní radu žen.

čtvrtletníku SVU, přinese nové básně Jiřiny Fuchsové, L. N. 
Zvěřiny a Matouše Lampy. Jaromir Petříček uvádí čtenáře 
do světa litevského básníka O. V. de L, Milosze, srovnává ho 
s některými českými básníky a překládá jeho poezii. Věra 
Stárková v eseji “Bod Omega se zamýšlí nad filosofií Teil- 
harda de Chardina, Dr. A. J. Srba píše o hospodářské od
povědnosti v malém národě, Ján Žák se táže po možnostech 
levého socialismu v Anglii a Jarmila Uhlířová mluví o svých 
zkušenostech učitelky mateřského jazyka v cizině. V rubrice 
“Rozhovory a polemiky” nalezne čtenář debatní příspěvky 
к článku profesora Hlavatého z lednového čísla Proměn o 
mechanickém determinismu, к výročí smrti Františka Jo
sefa I., ke stavu exilové a krajanské žurnalistiky, o díle 
Březinově v Československu a otázkách našeho života V za
hraničí. Beletristická část přináší úvahy a povídky od A. M. 
Horečného, Jaromíra Kostky a Gran Embustera. Zvláště čet
né kritické marginálie informuji o studiích к poctě profe
sora Hlavatého, o výstavě Kokoschkově a Sutnarově, o ně
mecké knize Schiecheho a Reppa o kultuře Čechů a Slováků, 
o dětské knížce Martínkově a o mnohých jiných českých a 
slovenských knihách, vydaných v Československu a za jeho 
hranicemi. Proměny možno abonovat (ročně $5.00, nro členy 
SVU $4.00) u Czechoslovak Society of Arts and Sciences, 
Room 914, 381 Park Avenue South, New York, N. Y. 10016, 
USA.

Nepřekvapuje nás, že pražská vláda vydala v lednu znám
ku na počest severního Vietnamu. Na 60 h. známce, i na 
poštovní obálce v den vydáni je heslo “mír a svobodu Viet
namu”. To ovšem je i naše heslo, jenomže námět čs. obálky 
jasně mluví o něčem jiném: na obálce je totiž vyobrazena 
matka s raněným či mrtvým dítětem v náručí, v pozadí 
hoří staveni a venkovan v typickém slaměném širáku hrozí 
vztýčenou pěstí nepříteli. Komu hrozí, kdo je ten nepřítel, 
který vraždí, pálí, je samozřejmé. To jsme my.

V době kdy Čs. zahraniční ústav, čs. vyslanectví a jiné čs. 
úřady si všemožně předcházejí krajany, hlavně nřed nastá
vající turistickou sezonou, vydá pražská vláda tuto provo
kativní proti-americkou poštovní známku. К tomu bychom 
měli ještě dodat, že 15centová americká známka se sochou 
svobody byla zprvu zakázaná a že dodnes do Československa 
není připuštěna známka T. G. Masaryka.
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SPISOVATEL JAN BENEŠ VE VĚZENÍ.

V měsíci srpnu 1966 byli v Praze zatčeni dva mladi uměl
ci. O jejich osudu se dozvěděla světová veřejnost při příle
žitosti schůze předsednictva mezinárodního Pen klubu, která 
se konala v říjnu v Arnhemu v Holandsku. Předseda Pen 
klubu, americký spisovatel Arthur Miller, oznámil na tisko
vé konferenci 1. října, že v Praze byli zatčeni mladý spiso
vatel Jan Beneš a jeho mladší přítel, 261etý filmový produ
cent Karel Zámečník. Toto zatčení potvrdil oficiální čs. dele
gát, spisovatel Jiří Mucha, který se však snažil přesvědčit 
přítomné, že tito dva čs. umělci byli zatčeni ne proto, že 
protestovali proti uvěznění sovětských spisovatelů Daniela 
a Siňavského, nýbrž proto, že se prohřešili proti komunistic
kému “přikázání”.

Podle zpráv švýcarských Neue Züricher Zeitung z 3. pro
since 1966 se Jan Beneš nalézá ve vězení v Praze, a sovět
ský svaz spisovatelů poslal sesterské čs. organisaci apel, aby 
záležitost Jana Beneše byla vyřízena “smířlivým a velkory
sým způsobem”. Benešovo zatčení bylo odůvodněno minu
lého léta tím, že prý byl iniciátorem protestu proti tvrdému 
rozsudku v moskevském procesu Siňavský-Daniel. Zdá se, že 
sovětští spisovatelé se nyní revanšovali oplátkou jako proti
službu čs. kolegům, a intervenovali ve prospěch Jana Beneše.

Pan Spurný se mýlí, když tvrdí, že zrádní utečenci již 
ztratili veškeré argumenty v kritice komunismu. Právě na
opak, je jich stále více, avšak nemáme čas ani zájem stále 
vyvracet nesmysly psané v Čs. světě.

Dubnové číslo Proměn,
Nová čs. poštovní známka.
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VLASTA VRÁZOVÁ:
PRVNÍ VÝPRAVA KRAJANŮ DO ČECH R. 1885.

(PŘEDNESENO NA SJEZDU SVU V NEW YORKU.)

Byl to krásný sen, který se konečně uskutečnil: český 
národ sobě vybudoval Národní divadlo, svůj “chrám”. I kra
janská Amerika se radovala z této velké národní události.

Radost byla tím větší, že byla odčiněna tragedie z 11. 
srpna 1881, kdy v několika hodinách lehlo popelem první 
Národní divadlo, budováno léta s tolika obětmi a zničeno 
během jednoho dne krátce po jeho otevření. Národní listy 
vyšly tenkráte ve smutečním rámci s ohlavením: “Zalkej, 
vlasti. Zastři sobě tvář, Čechie. Velké Národní divadlo 
shořelo.”

Velké zklamání se však naráz zocelilo v předsevzetí, vy
jádřené Jaroslavem Vrchlickým za celý národ:

“Ten žár, jimž jeho roztavena krása, 
nám šlehl do duše a lhostejnost masku 
strh s nich a ozářil nám poklad — lásku, 
již opět velké dílo vzbudujeme 
jen vlastní silou, proto jen, že chceme. 
Před požárem tím my jsme nevěděli, 
kdo vlastně jsme, on ukázal nám, celý 
že národ nyní jedno srdce vroucí, 
a láska taková se nepodává.”

Z vesniček a měst se hrnuly peníze, někdy po krejcarech, 
někdy ve velkých sbírkách. Postupovalo se mnohem rychleji 
při stavbě druhého divadla, z čehož se radoval Svatopluk 
Čech.

“Jen dál, jen dál, ať ze zlatého deště 
nám znova vykvete tento černý rum, 
v minulé kráse, spanilejší ještě.”

A skutečně, v neděli dne 18. listopadu 1883, do dvou let 
od požáru, se dávalo slavnostní představení Smetanovy Li
buše v “chrámu znovuzrozeném”. Mnohá města v Čechách 
byla slavnostně osvětlena v onen památný den.

Za nedlouho města v Čechách a na Moravě vypravovala 
divadelní vlaky, aby umožnila občanům vzácnou návštěvu 
Prahy, která — jak se vyjádřil ředitel divadla F. A. Šu
bert — dostala tím ráz “skutečné metropole”. R. 1884 byly 
vypraveny dva divadelní vlaky z Vídně, o kterých napsal 
Wiener Tagblatt, že “dokazují zvláštní talent pro národní 
demonstrace, smysl pro pospolitost a národní obětavost.” 
Však bylo již na čase, aby se národ hlásil hrdě ke svému 
umění a překonal v sobě pocit méněcennosti.

Až na druhém konci světa, v Americe, se četly s pohnutím 
zprávy o slávě Národního divadla a když dokonce došlo po
zvání z Prahy odpověděl utvořený Ústřední klub chicagský 
vlasteneckou výzvou krajanům: “aby se srdcem horoucím 
se přivtělili, aby tak ve velké manifestaci americkým Če
chům ku cti a rozšíření jasného zvuku českého jména pod
nikli do Prahy výlet velkolepý. . . Češi američtí jsou vyzý
váni, aby dokázali, že jsou hodni toho kmene, který čím dál 
více doznává obdivu v cizině a z něhož jsme byli původně 
vyšli.”

Bude to první krajanská výprava do staré vlasti. Až do
sud se jezdilo jen jedním směrem, obyčejně v mezipalubí, z 
Čech do Ameriky. První přistěhovalci pak vypláceli cestu do 
Ameriky dalším členům rodiny ze své těžce vydělané malé 
mzdy. Mezi prvými byli revolucionáři osmačtyřicátníci, ale 
celkem byl to nepatrný počet vystěhovalců. R. 1854 bylo v 
celých Spojených státech sotva 10,000 rodin. Občanská válka 
načas přerušila přistěhovalectví, ale sotva skončila, začal 
přistěhovalecký příval naplno, takže v Chicagu vzrostl počet 
krajanů z 500 rodin r. 1862 během osmi let na 6,277 dospě
lých osob s dětmi.

První vlna přistěhovalecká opouštěla vlast v období hlu
bokého pokoření národa, což zanechalo citelné stopy na vy
děděncích. Osudem přišlápnuti, trpěli pocitem méněcennosti 
a ani ve “svobodné” Americe to neměli snadné. Bez znalosti 
řeči, bez zastání ůřadů, bez dnešní sociální pomoci, nebyli 
nic než “greenhorns”. Rakouskému konsulátu se pochopitel
ně vyhýbali. Proto se naučili být soběstační a pomáhat je
den druhému. Zpravidla přijížděli s malým kufříčkem a 
někdy s rancem peřin, doslova bez centu. To málo, co měli 
na cestu, padlo během dlouhého putování, a někdy se o to 
postarali agenti, aby jim od posledních peněz odpomohli. 
Obyčejně jeli na adresu příbuzného nebo rodáka z vesnice a 
hned druhého dne šli do práce. Byli to ponejvíce řemeslníci 
z nejchudších krajů Čech a Moravy. Pracovalo se až 60 
hodin týdně a platy byly směšně malé, §5.00 týdně na pile a 
v jatkách, o něco víc v krejčovině, $2.00 služkám. Naštěstí 
potraviny byly velmi laciné.

Svědčí to o velké píli, spořivosti, i vlasteneckém uvědo
mění, že z tak mála mohli krajané vybudovat ve dvou desíti
letích tak mnoho. Již r. 1854 založili nejstarší bratrskou 
podpůrnou jednotu v St. Louis, Mo. a pak postupně v jiných 
městech. V období 1862-1870 se zakládaly vzdělávací Slovan
ské lípy; r. 1875 byl založen v Chicagu první český deník 
“Svornost”; r. 1865 byla založena první sokolská jednota; 
budovaly se národní síně, školy, kostely.

Tou dobou nastupovala v Čechách nová generace a jak 
zvěstoval Svatopluk Čech “něco nového se rodí v českém 
vzduchu.” Ústřední Matice školská byla založena r. 1880 a 
dva roky na to obnovena v Praze česká universita. Národ 
prožíval kvapem se šířící obrození: v literatuře po Máchovi, 
Havlíčkovi, Boženě Němcové nastupovali Jan Neruda, Sva
topluk Čech, Jaroslav Vrchlický. Mnoho jiných si sebevě
domě probíjelo cestu к uznáni nejen sebe, ale hlavně národa. 
V hudbě, malířství, stavitelství, ve všem se projevoval silný 
tvůrčí český duch.

To je ta Praha, která zve к návštěvě americké krajany, 
Praha znovuzrozená, město, jehož “sláva hvězd se bude do
týkat.”

Není divu tedy, že první výprava do Čech byla velkou 
událostí v krajanském životě. Nedávní vyděděnci, poníženi 
svou chudobou a národní bezmocností, se nyní budou vracet 
na pozvání na velkou národní slavnost.

Výprava vedena novinářem Janem A. Oliveriem čítala 164 
dospělých a 19 dětí, z nichž žije ještě jedna pamětnice. 
(Augusta Pšenková, roz. Geringerová.) Loučení s účastníky 
dne 27. května 1885 v Chicagu bylo slavnostní, začalo to 
průvodem chicagskými ulicemi na nádraží; celý průběh na
svědčuje jaké důležitosti se těšil jejich odjezd do staré vlasti. 
V New Yorku se nadšené doprovázení onakovalo. Výprava 
vyplula dne 1. června na S.S. Westphalii. К svému údivu 
poznáváme z rytiny uveřejněné v “Památníku”, že to vlastně 
byla kocábka v porovnání s dnešními zaoceánskými kolosy 
hnána nejen parou, ale i plachtami. Zařízení ovšem bylo ve
lice primitivní. Díky příznivému počasí, Westphalie přistála 
v Hamburku za necelé dva týdny, dne 13. června. Někteří 
cestující si živě připomínali svou cestu do Ameriky trvající 
tři týdny i déle.

Časně zrána v hamburském přístavě bylo připraveno první 
překvapení: na břehu je očekávalo na sta Čechů hambur
ských. Než ještě loď přistála, připlula jim v ústrety pražská 
delegace vedena Vojtou Náprstkem. Tento nadšený, neúnav
ný vlastenec předpovídal pravdivě budoucí události, když 
oznamoval, že jsou očekáváni “celými Čechy vůbec a zlatou 
Prahou zvlášť.”

Čechové hamburští uspořádali večírek ve svém spolku a 
následujícího dne se s nimi přišly rozloučit na nádraží ne
jen spolek Svornost v plném počtu, ale i četné deputace Če
chů brémských a londýnských. Vítání v Německu překva
puje: v Meklenburce a hlavně v Lipsku dámy jim ověnčily 
jejich prapor, zhotovený v Americe “z atlasu v barvách slo

VÉSTNÍK • 7



vanských, na straně jedné stkví se v zlatě lev český a koru
nou vyšperkovanou, na straně druhé se nalézá znak ame
rický.” Je to proto pozoruhodné, že krátce před tím rakou
ská vláda nedovolila Čechům vyzdobit lokomotivu z Vídně 
a v Brně se dokonce báli vyvěsit český prapor.

V Drážďanech přistupují delegace z Kralup a Holešovic, 
aby doprovodily výpravu к hranicím. Do Podmokel dorazil 
zvláštní vlak se 600 Pražany a deputacemi téměř všech vla
steneckých spolků. Nastoupila se cesta tak zvaným uzavře
ným německým územím. Na nádraží v Terezíně bylo druhé 
slavnostní vítání. Tak všude, kde vlak stavěl v “bohatě vy
zdobeném nádraží pršel déšť květin do vozu”. Nadšení se 
stupňovalo čím víc se blížili Praze. V Roudnici pod Řípem 
je vítalo tisíce lidi, hudba hrála Kde domov můj a provolá
vala se sláva Američanům. V Bečkovicich se dostavil prý 
“celý Mělník a veškeré okolí”, následovaly zastávky v Jen- 
šovicích, Kralupech a Roztokách u Prahy.

Konečně dne 15. června 1885, v pondělí к večeru, dorazil 
vlak do Prahy, kde americká výprava byla očekávána 700 
občany na nádraží a tisíci v ulicích. Vítal je sám starosta 
města Dr. Tomáš Černý; za výpravu odpovídal redaktor 
Oliverius.

Den ze dne je program vylíčen podrobně v památníku 
vydaném “upomínkou Čechům v Americe jakož i v českých 
zemích”. Z popisu a celostránkových rytin soudíme, že prů
vod Prahou z nádraží byl vskutku velkolepý, že Praha já
sala a že do vozů amerických hostí skutečně pršelo kvítí. 
Více jak sto měst zaslalo pozdravné telegramy a pražské 
noviny vyšly ve zvláštním vydání. Největší básníci Vrchlický 
a Čech vítali svými básněmi těchto 167 synů a dcer, ne
dávných chudých přistěhovalců, vracejících se na návštěvu 
staré vlasti.

Hlavní postavou výpravy byl Jan A. Oliverius, novinář, 
který za svého života ztroskotá v šestnácti marných poku
sech o založení krajanských časopisů. Praporečníkem výpra
vy v průvodech byl Jan Petrtyl. Mezi účastníky byl redak
tor František Čemus, Antonie Geringerová, žena vydavatele 
Svornosti, s dětmi Vlastou a Gustou, F. J. Lepša z Wahoo, 
Nebr., několik krajanů z jiných měst, St. Louis, Clevelandu, 
vesměs skromní prostí lidé z malých poměrů, byť z velké
ho světa.

Spontánní nadšené přivítání Američanů bylo projevem ná
roda radujícího se z prvních úspěchů své obrody. Byl konec 
absolutismu, za kterého prchali první přistěhovalci, nastalo 
všeobecné uvolnění a s ním mohutně sílící národní uvědo
mění. Národ se již ničím nedá odvrátit od své cesty za 
sebeurčenim.

Na americké návštěvníky to působí nezapomenutelným 
dojmem. Bylo to vlastně poprvé, co většina jich poznává 
Prahu, vždyť odjížděli za chlebem a svobodou nřímo ze své 
dědiny do velkého neznámého světa a nyní se co oslavenci 
vracejí co hosté občanů královského města.

Hlavním stanem a poštovním úřadem jim bude po dobu 
pobytu dům Vojty Náprstka, kde na vratech starodávného 
domu U Halánků na Betlémském nám. je vítal nánis: Co 
srdce pojí, moře nerozdvojí .Tento veršík prof. Dr. Josefa 
Durdíka stane se heslem krajanů na mnoho dalších let.

Za svého osmidenního pobytu v Praze, hosté se zúčastní 
tří představení ve “Zlaté kapličce”. Na prvním se dávala 
“Prodaná nevěsta”; na druhém, Jeřábkův “Služebník svého 
pána”; na třetím, Dvořákův “Dimitrij”. Každé představení 
předcházel živý obraz a recitace vlasteneckých básní, slože
ných jim na počest. Nešlo však vše hladce, na př. při před
stavení Dimitrije, policie nedovolila divadlo slavnostně osvět
lit, ovace však nebraly konce, když Jakub Seifert recitoval 
Vrchlického “Loučení s Vlasti s odcházejícimi syny a dcera
mi”:

Nuž, neste za moře ten pozdrav náš, 
s ním našich činů, snah a bojů zvěst, 
a buďte s námi jedna pevná stráž 

a národ jeden. Spásy ratolest 
juž prapor ověnčí nám rudobilý, 
a starý lev v skok zpružen a pln síly 
skráň vznese hrdě v moře zlatých hvězd.

Za svého pobytu v Praze výprava navštívila radnici, prů
myslové a české museum, kde je vítal Dr. Ladislav Rieger, 
královské Hradčany, zúčastnila se oslavy odhaleni poprsí 
Palackého, byly uspořádány pro ní oslavy na Smíchově, na 
Žižkově, koncert na Žofíně atd. Z historických památek po
znávali slavnou minulost národa, z kterého vzešli, a s hrdo
stí pozorovali pokrok královského města. Až se vrátí do 
Ameriky již nikdy nebudou “greenhorns” a jejich děti se ne
budou stydět za slovo “Bohemian”.

Dne 23. června 400 účastníků jelo s výpravou do králov
ské Plzně. Nádraží byla vyzdobena kudy jeli, v Karlštejně, 
Berouně, ve Zdicích a Rokycanech přišlo celé město je vítat. 
Jejich cesta se stala národní manifestací. V Plzni slavnost 
vyvrcholila. V oslavných řečech se zdůrazňuje láska kra
janů к rodné vlasti.

Teprve pak se návštěvníci rozjeli na venkov, do svého 
rodiště. I zde všude byl poprask kamkoli zavítali. Zdaleka 
přicházeli vesničané, aby se pozdravili s prvními Američa
ny. Největší údiv, i zklamání u některých vesničanů vzbuzo
valy modrooké, světlovlasé dívenky narozené v Americe, po
něvadž nevypadaly ani dost málo indiánsky.

A pak se výprava vracela domů. Jejich návštěva Prahy 
bude mít dalekosáhlý význam do budoucna pro krajany, i 
starou vlast. Budou následovat další, mnohem početnější vý
pravy, největší pak na sokolské slety, avšak nic nezastíní 
nadšení první divadelní výpravy. Vřelé přijetí v Praze do
dalo krajanům sebevědomí, všude byli svědky nových ná
rodních úspěchů, pociťovali radost z obrody národa doma a 
od toho dne se budou těšit z každého vlasteneckého podni
kání. Jejich nadšené vyprávění, o tom co v Praze zažili, při
rozeně ovlivnilo jejich vlastni úsilí. Ač sami ještě zánasili o 
svou existenci v Americe a s velkými obětmi si museli budo
vat vlastní divadla, sokolovny, kostely, školy, přece začali 
pomýšlet na pomoc staré vlasti v boji proti násilnému po- 
němčování. Chápali co znamená odnárodňování a jejich cesta 
německým územím jim to živě znázornila, takže po svém 
návratu do Spojených států založí v Chicagu “Americkou 
Matici pro školy v Čechách”. Před svoláním zakládající 
schůze v říjnu 1885 v sokolovně na Taylor ul., redaktor 
Oliverius objednal z Prahy 4,000 výtisků Národních listů 
“pojednávajících o slavnostním tom uvítání” к rozeslání jed
notlivcům a krajanským spolkům. Teď se chtěli krajané 
částečně “dle svých slabých sil odměnit za královské to uví
táni.” Schůze byla hojně navštívena vynikajícími Čechy chi
cagskými. Za rok bylo posláno Náprstkovi do Prahy $2,500 
a objednány Národní listy za $98.00 a následujícího roku 
$2,636 (6,759 zl.).

Tyto peníze získané sbírkami a pořádáním koncertů byly 
předzvěstí budoucí velké finanční a morální pomoci americ
kých krajanů své staré vlasti, která vyvrcholila za první 
světové války a pak ještě jednou, po Mnichově se opakovala.

Od vybudování Národního divadla do vypuknuti první 
světové války, od skromných začátků do mohutného rozpětí 
jak v Čechách tak v krajanské Americe, uplyne pouhých 
třicet let. Neubráníme se pohnutí při čtení projevů slavných 
i prostých občanů a i když planoucí verše Vrchlického a 
Čecha jsou snad příliš vzletné na dnešní dobu, byli to tito 
básníci, spisovatelé, umělci, učitelé, kteří dali národu víru v 
sebe a vysvobodili českou duši z ponížené poroby.

A také dnes v Československu začíná prozařovat světlo a 
zase jsou to básnici, spisovatelé, divadelníci, jejichž vzdor 
proniká temnotou. Při závratném tempu atomové doby, kdy 
den znamená víc než rok a rok víc než celá desítiletí minu
lých století, nebudeme dlouho čekat na vzkříšení svobody. 
Můžeme již dnes opakovat s jistotou slova Svatopluka Čecha 
“něco nového se rodí v českém vzduchu.”
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Měsíční schůze předsednictva ČSNRA se konala dne 9. 
ledna. Přítomni: br. Cierný, Chalupa, Gorman, Janečka, 
Kratochvil, Rausch, Šalomoun, Schwarzenberg, Vaněk, Vrá- 
zová.

Po schválení zápisu, přečtení dopisů atd. br. Frank Kra
tochvil podal finanční zprávy za prosinec a zhruba za celý 
rok 1966 s výkladem o jednotlivých důležitějších položkách. 
Jsou-li finance v dobrém stavu svědčí to spíš o vynaléza
vosti a úspěchu úřadovny, odbočky zůstávají pozadu. Opět 
zdůrazňuje, že je nutné získat pomocnou sílu v kanceláři 
(ztratili jsme dvě výborné síly v posledních letech, br. 
Glasra a ses. Welclovou Růžičkovou).

První čs. klub filatelistů zaslal v lednu pozvání na schůzi 
krajanského přípravného výboru dne 21. ledna pro vydání 
pamětní známky u příležitosti 50. výročí podepsání dekla
race čs. samostatnosti v USA. Na schůzi byl delegován 
tajemník CSNRA br. Vaněk. — SVU jmenovala Dr. Jana 
Míčku a Dr. V. Lašku, aby zastupovali Společnost pro vě
dy a umění v předsednictvu ČSNRA к docílení nejužší 
spolupráce. — Letos к 25. výročí Lidic Spolek žen v Crest- 
hill má na mysli uspořádat pro širokou veřejnost větší 
pietni oslavu. Spolek upozorňuje na chatrný stav pomníku 
a na řadu jiných výloh. První schůzi navštívil br. Kubíček 
a br. Rozbořil. Příští je 29. ledna v Cresthill. Rozhodnuto, 
aby Rada slibila účast i pomoc při pořádám, nikoli však 
hlavní odpovědnost a hrazení výloh, a aby na výroční 
schůzi Oblastního výboru se oznámil stav věcí v Lidicích.

Za politický výbor br. Schwarzenberg podal rozbor naší 
domácí situace, co bylo vykonáno dobře, s čím jsme po
zadu, pak rozbor světové situace, její klady a zápory pro 
nás. Stalo se zvykem v předsednictvu, že na první schůzi v 
novém roce se snažíme o bilanci své činnosti, ujasnění pro
blémů a směrnic. Rozhodnuto použit některých částí, ze
jména o světové situaci, v měsíční zprávě na tajemníky a 
předsedy odboček, aby sloužila jako náměť к debatám na 
schůzích.

Předsednictvo opět rokovalo o ustálených zvyklostech a 
zásadách ČSNRA co se týče psaní dopisů na členy kon
gresu, amerických úřadů, presidenta Spojených států, ta
jemníka Dean Ruska atd. Usneseno zachovat dosavadní zá
sadu, aby z odboček byly posílány jednotlivci osobní do
pisy. Do Bílého domu, státního departmentu atd. píše před
sednictvo Rady jménem všech členských národních organi- 
sací, spolků a organisací v oblastech a všech odboček Rady.

Za výbor Panoramy oznamuje br. Gorman a ses. Vrázo- 
vá, že do příští schůze bude připravena brožura do tisku. 
Br. Šalomoun podává zprávu za tiskový výbor. Organi- 
sačni zpráva bude přiložena к zápisu všem členům před
sednictva к bedlivé úvaze.

PROGRESSIVE CZECH

OD PROF. B. MIKULY

Páté vydání nejmodernější učebnice, s úkoly, gramatikou, 
výslovností, ilustracemi.

Pouze $4.50 — Poštou $5.00

SOKOLOVNĚ HAVLÍCEK-TYRŠ

Z CHICAGSKÉ OBLASTI.
Dne 22. ledna se konala výroční schůze chicagského oblast

ního výboru. Znovuzvolení byli: předseda Břetislav Vaněk, 
místopředseda Oskar Pejša, tajemník Vlastislav Chalupa, 
zapisovatel Eduard Dellín, účetní Pavla Janečková; též zvo
len 2. místopředseda br. František Kalkus, revisoři br. An
ton Smunt, Václav Kubíček a Frank Kratochvil, a pokladník 
Zdenek Bárta.

Náš Oblastní výbor je jako Národní rada v malém. Sklá
dá se ze složek, které sahají do doby před I. světovou vál
kou, i ze složek, které jsou staré jen několik let. Máme od
bočky a organisace, jejichž řady tvoří převážně přistěhovalci 
z dob před I. а II. světovou válkou, i organisace a odbočky, 
tvořené přistěhovalci po II. světové válce, a dnes už mezi nás 
přicházejí přistěhovalci z posledních dvou let, aby se stali 
občany Spojených států. Jdeme za jedním cílem, chceme 
sloužit jedné věci. Ne vždycky stejným způsobem. Máme 
mezi sebou ty, kteří si osvojili tradiční způsob národní prá
ce, i ty, kteří jdou novými cestami, a vytvořit v zájmu naší 
společné věci jednotu a rovnováhu mezi tradicí a změnou je 
jednou ze zkoušek, kterou Rada musí úspěšně projít, aby si 
udržela a upevnila své postavení v našem národním životě. 
Zkušenosti, které v tomto směru získáme v Oblastním vý
boru chicagském, mohou být užitečným ukazatelem pro Ra
du celou.

Z našich tradičních celoročních podniků dva byly velmi 
zdařilé: ples, který se vyrovnal plesům předchozím, a účast 
na Dni porobených národů, která letos vyzněla lépe než kdy
koliv předtím. Bohužel další dva z našich tradičních podniků 
naší Oblasti byly překaženy vnějšími vlivy. Upustili jsme od 
každoroční pouti к lidickému pomníku, když tamějši místní 
činitelé zrušili svou vzpomínkovou slavnost. Spokojili jsme 
se s tříčlennou delegací, která jménem Oblastního výboru к 
pomníku položila kytici. Zato se zvýšila naše účast v prů
vodu na Českém národním hřbitově. Upustili jsme od pořá
dání Československého dne, když jsme nenašli vhodné pro
středí, které by umožnilo uspořádat důstojně Čs. den v tra
diční formě lidového projevu za účasti významných americ
kých představitelů. Náhradou uspořádala odbočka 28. říjen 
spolu s dalšími odbočkami a organisacemi Oblastního vý
boru “Čs. večer”, který svůj úkol splnil, ale Čs. den nahradit 
nemohl.

Oblast Chicago letos znovu hostila celonárodní sjezd Ná
rodní rady a nestála stranou při národním svátku, kterým 
byla návštěva kardinála Berana.

Udrželi jsme svůj týdenní rozhlasový program, který jsme 
věnovali všemu, co naši krajanskou veřejnost zajímá — od 
otázek místních po otázky světové. Rozšířili jsme svou tisko
vou službu tak, že o naši práci je informována naše ame
rická větev i jiné zahraniční větve lépe než dříve. Organi- 
sačně jsme přivítali mezi sebe řád ČSA “Turnov”.

Jednotlivé složky Oblastního výboru vyvíjely činnost, kte
rá znamená udržení a obohacení naši národní práce. Ně
které odbočky a organisace pokračovaly v pořádání kultur- 
ně-zábavních pořadů s velkou účastí členů a přátel, aby 
výnos věnovaly Radě na její ústřední činnost. Jiné se zamě
řily více do současného veřejného života naší nové vlasti a 
účastnily se ho psaním dopisů veřejným činitelům a novi
nám, i dopisy vojákům ve Vietnamu. Ještě další nám přibli
žovaly události a poměry v Československu, ať jde o formu 
přednášek nebo kulturní tvorbou. Čs. ženská národní rada 
svými úspěšnými veřejnými podniky získala prostředky na 
záslužnou sociální činnost a celá řada našich složek účinně 
pomáhala zejména novým uprchlíkům jak v této zemi tak i v 
Rakousku a Itálii. Jiné složky Oblastniho výboru pracovaly 
pro udržení naší národní větve v Americe na poli hospodář
ské svépomoci, osvěty a sebevzdělávání a tělovýchovy.

Z tohoto stručného výpočtu je zřejmé, že Oblastní výbor 
chicagský je jedním z hlavních činitelů, kteří uchovávají náš 
národní život v Chicagu a jeho okolí. To nám však nesmí 
zakrýt skutečnost, že se naši národní větvi každým rokem
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ODB. “GEN. MILAN R. ŠTEFÁNIK”, CHICAGO.
Dne 21. prosince 1966 měli jsme třetí řádnou valnou hro

madu, která se konala v Community House ve Winnetce. 
Počasí nám přálo, takže účast byla pěkná a dostavili se 
bratří a sestry i ze vzdálenějších míst. Jednotliví funkcio
náři podali přehledné zprávy o naší činnosti za právě uply
nulý rok. V kostce uvádime některé jak následuje.

Scházeli jsme se pravidelně každou třetí středu v měsíci a 
měli jsme celkem devět členských schůzí, které se konaly v 
domovech u bratrů Dellina, Prossnitze, Solara, Struhaře, 
Synka, Halašky a Bukovského. Kromě toho uspořádali jsme 
namísto červnové schůze, celodenní výlet v červenci s rodi

nami do letního domova bratra Pecky na jezeře Michigan 
blízko Kenosha, Wisconsin. Bratr Maxian jako loni, tak i 
letos byl našim hostitelem na poslední valné hromadě, za
platil nájemné a přinesl občerstvení, na kterém, dlužno do- 
dati, se podílely také ještě některé sestry. Jménem odbočky 
děkujeme ještě touto cestou všem našim hostitelům a hosti
telkám za poskytnuté pohostinství.

Všechny schůze byly konány v přátelském duchu a vy
značovaly se tím, že každá byla obohacena hodnotnou před
náškou z různých oborů. Tak na př. Dr. Zdeněk Hruban 
přednášel o zhoubné nemoci rakovině, Dr. Václav Láska o 
prvních počátcích českého národního obrození, o jeho po
znatcích z jeho nedávné cesty do Polska, Ruska a Česko
slovenska, Dr. Fisher, ředitel zoologické zahrady Lincoln 
Park, o jeho expediční cestě po Kenyi v souvislosti s opatřo
váním dravé zvěře pro zoologickou zahradu, Mr. Bergmann 
o jeho zážitcích z jeho zemědělské exkurse do Belgie, Ho
landska, Dánska, Ruska, Maďarska a jiné. Přednášky byly 
většinou doprovázeny zajímavými barevnými obrázky. Sna
žíme se totiž, abychom takovými přednáškami zpestřili pro
gram schůze a také tak zvyšujeme zájem o účast na schůzi.

Současně vám sdělujeme nově zvolený výbor na rok 1967 
jak následuje: předseda, br. Ed. Dellin; místopředseda, br. 
Jan Prochotský; tajemník, br. Karel Halaška; pokladník, 
br. Joseph Prochotský; revisoři účtů: br. Jan Struhař a ses. 
Bukovská; tiskový referent, ses. P. Moss; zábavní referent, 
Joseph Zeman; právni poradce, Henry Synek; delegáti do 
Oblastního výboru: bří. Ed. Dellin a Jan Prochotský a ná
hradník br. Joseph Zeman; delegát do organisačního výbo
ru, br. Ed. Dellin.

Pro získání finanční podpory rady uspořádali jsme dvě 
tomboly a udělali sbírku к uctění památky zesnulého bratra 
Dra. Přibyla a též jsme hromadně zakoupili vánoční lístky 
vydané Radou. Někteří naší členové pomáhali na plese a ve 
spolupráci s některými jinými odbočkami zúčastnili se uspo
řádání oslavy 28. října. Počet platících členů vzrostl za uply
nulý rok z 35 na 46.

Každá naše schůze je zahájena živou debatou o běžných 
politických a hospodářských událostech, zvláště pak na mezi
národním poli, kde přirozeně náš zájem v boji proti komu
nismu je největší. Se zadostiučiněním a s plným souhlasem 
sledujeme otevřený a nesmlouvavý postoj Rady a její akce, 
jimiž se snaží přivésti na správnou cestu ty, kteří stále ještě 
bláhové věří, že se s komunisty dá jednat. V mnohých pří
padech jsme se těchto akcí zúčastnili tím, že jsme také pří
mo dopsali našim kongresníkům a senátorům. Nezdá se, že 
by si to zatím ve Washingtoně brali moc к srdci. Každou 
chvilku nás překvapí nějakým husarským kouskem jako ne
dávným návrhem umožniti polské vládě zaplatit dluh v je
jich měně s použitím pro domácí výstavbu. (Pozn. redakce: 
Prozatím je toto neštěstí na čas zažehnáno. Dle nejposled
nějších zpráv, Washington zamítl návrh polské vlády vě
novat dlužné peníze na výstavbu Vistuly.) To nás ovšem 
nesmi odradit a my musíme i nadále v naší společné práci 
pokračovati v té víře, že pravda je na naší straně a že na
konec zvítězí. Přejeme vám ve vaší další činnosti hodně 
zdaru. My vám budeme pomáhat jak nejlépe budeme moci.

C. Halaška, tajemník.

LO • VÉSTNÍK

ODB. “DR. MILADA HORÁKOVÁ”, CHICAGO.
Odbočka konala svoji výroční schůzi ve čtvrtek 19. ledna 

v Moravském domě, za pěkné účasti členů i hostí. Schůzi 
zahájil předseda odbočky br. Frank Kratochvil vzpomínkou 
na zemřelé členy br. Petra Hanke a ses. Josephinu Sládko
vou, povstáním vzdána jim čest. Ses. tajemnice Ludmila Ko
sová přečetla velmi zajímavé a obsažné zápisy ze schůze po
slední i z výroční z m. r. Br. předseda podal přehled udá
lostí odbočky za minulý rok a nastínil naše úkoly do doby 
budoucí. Sestra místopředsedkyně Bož. Janoušová podala 
zprávu o chystané výpravě na Floridu, jakož i na světovou 
výstavu do Montrealu, Canada. Br. účetní Vaněk přečetl 
finanční zprávu, ze které je vidno, že odbočka plnila své 
povinnosti vůči ústředí. Br. Kratochvil předvedl obrázky z 
Floridy, a z událostí v Chicagu: Porobené národv Den zdo
bení hrobů na Českém národním hřbitově a snímky z návště
vy p. kardinála Berana, což se všeobecně libilo.

Volby provedeny aklamačně a zůstávají všichni na svých 
místech: předseda Frank Kratochvil, místopředs. Božena 
Janoušová, tajemnice Ludmila Kosová, účetní Břetislav Va
něk, revisor účtů Václav Ženíšek.

ODB. “MISTR JAN HUS”, CHICAGO.
Odbočka konala výroční schůzi dne 20. prosince ve Štefá- 

nikově dvoraně. Schůzi zahájila ses. předsedkyně Vlasta Ma- 
telová. Po krátkém proslovu k úmrtí Dr. Alice Masarykové, 
byla této velké ženě vzdána poslední pocta, kterou si plně 
zasloužila.

Zápis z minulé schůze schválen. Zprávy podal br. St. Pa- 
kosta účetní, též z Oblastního výboru. J. Tesař ze Svob. škol. 
Po ukončení členské schůze přikročeno к výroční schůzi. Br. 
tajemník podává přehled činnosti za uplynulý rok. Ses. Ma- 
telová uvádí, že odbočka získala 3 nové členy. Zvoleni zno
vu: ses. Matelová, předsedkyně, Jan Tesař, místopředseda, 
Karel Burzinský, tajemník, St. Pakosta, pokladník. Účtující 
výbor: B. Žáček a J. Tesař. Společenský výbor: předsed
kyně ses. Tesařová. Nastolení provedl br. Tesař.

Náplň schůzí je vždy zajímavá, dík ses. Matelové, Žáčkové 
a j. Ses. Žáčková podala zprávu o krásném večírku proži
tém v restauraci Old Prague, na počest vzácného hosta Ra
faela Kubelíka. Dále promluvila o vánočních svátcích a 
přednesla Štědrovečerní baladu od Nerudy. Předvánoční ná
ladu dovršila nadílka. Br. tajemník chodil s pytlem a na 
každého člena se dostalo. Sestry hostitelky připravily stůl s 
vánočním pečivem a kávou. Přáli jsme si navzájem hodně 
zdraví a pohody v novém roce.

Příští schůze se koná dne 28. března ve Štefánikově 
dvoraně. Karel Burzinský, taj.

ztrácejí desetitisíce jejích dcer a synů právě zde, v Chicagu 
a jeho předměstích. Je naší povinností tento pochod zastavit 
nebo aspoň zpomalit. Vlastním úsilím i ve spolupráci s jiný
mi českými a slovenskými organisacemi, které máme získat 
do našich řad nebo aspoň pro soustavnou spolupráci na spo
lečných národních věcech. Můžeme mít mezi sebou rozdíly, 
ale máme jen jednoho nepřítele: toho, který ničí národ do
ma tělesně i mravně, a tím podřezává kořen naší větve v 
Americe. Naše společná práce zde je součástí našeho zápasu 
o lepší národní budoucnost. V. Chalupa.

KRAJANSKÝ VÝBOR, CLEVELAND, OHIO.
Celková naše práce za minulý rok jest poměrně uspoko

jivá. Podniky, které jsme pořádali, se setkali s úspěchem 
finančním i morálním. V minulém roce jsme měli 128 pří
mých členů a 9 krajanských organisací jsou členy Krajan
ského výboru. Krajanský výbor úzce spolupracuje s národ
nostními skupinami v Clevelandu a je členem Matice vyšší
ho vzdělání, a ovšem je členskou organisací ČSNRA.

Dne 11. března 1966 v rámci schůze jsme uspořádali vzpo
mínkový večer na T. G. Masaryka.

Plně jsme se zapojili do spolupráce s přípravným výbo
rem pro oslavu uvítání pražského arcibiskupa kardinála 
Berana v Clevelandu a věnovali jsme na ttuo oslavu §200.00.



Dne 13. května 1966 jsme pořádali naši tradiční oslavu 
Svátku matek.

Dne 14.-15. května se konal v Chicagu sjezd Českosloven
ské národní rady, kde nás zastupovali sestra a br. Kimlovi. 
Při této příležitosti jsme věnovali $300.00 na činnost Rady.

Plně jsme se zúčastnili a spolupracovali na překvapence 
к 60. narozeninám našeho místopředsedy br. Kobyláka, kte
rou pořádal Dámský odbor Nového Světa.

Dne 10. července jsme pořádali náš tradiční piknik na Odd 
Fellow Farm za účasti Čsl. sportovců v zahraničí.

V srpnové schůzi byl odhlasován dar $100.00 stolici české
ho jazyka na Western Reserve University.

Za spolupráce legionářů, Kulturní zahrady, sokolské hud
by, Sboru Vojan a Dramatického klubu Štefánik pořádali 
jsme 30. října 1966 v České národní síni oslavu 28. října.

V členské schůzi 11. listopadu 1966 byly navrženy a od
hlasovány naše vánoční dary: Čsl. národní radě do Chicaga 
na její činnost $400.00, ve prospěch našich uprchlíků v Ně
mecku a Rakousku $200.00, ve prospěch našich uprchlíků v 
Itálii $200.00 a $50.00 na tiskový fond Nového Světa.

Dne 9. prosince jsme pořádali členskou schůzi s vánočním 
programem, který připravil a řídil br. P. Kocián.

V uplynulém roce jsme též menšími obnosy podpořili naše 
početné krajanské organisace a navštívili jejich podniky.

Našim hlavním úkolem však stále zůstává boj proti komu
nismu a snahy o osvobození naší rodné vlasti a všech poro
bených národů, a proto úzce spolupracujeme s ČSNRA na 
jejím programu. Jos. Hokr, tajemník.

PRVNÍ ODBOČKA NA LONG ISLAND, N. Y.
Členskou schůzí dne 3. ledna jsme začali činnost v novém 

roce 1967. Bohužel všecky nás zarmoutila nehoda naší všude- 
činné sestry Alice Lexové, která si zrovna před vánocemi 
zlomila nohu a nebude moci mezi nás no řadu týdnů.

Naše schůze byla též volební. Celý starý výbor bvl znovu 
jednomyslně zvolen: Bratr profesor Vratislav Bušek před
sedou, Pavel Blaho a Jan Svoboda místopředsedy, Hanuš 
Lexa tajemníkem. Sestra Alice Lexová, Milada Kovačová a 
Frank Havlík do svých starých funkcí. Jedině náš bratr Ka
rel Vrážel vzhledem к svému zaměstnání byl nucen se vzdát 
pokladnictví (prozatím). Neradi ztrácíme svého bodrého Mo
ravana, který už od založení odbočky před 10 léty se s pří
kladnou svědomitostí staral o naší pokladnu — přispíval 
moudrou radou a rozvahou v záležitostech odbočky a pro 
svou otevřenou a upřímnou náturu byl všemi členy oblíben. 
Jeho věci se ujal bratr Hynek Mařas, také zakládající člen 
odbočky a až dosud místopředseda.

Potom bratr předseda Bušek promluvil o dnešních našich 
cílech, současné politické situaci a o důležitosti Českoslo
venské národní rady v Americe, která je největším i když 
neoficielním mluvčím svobodných i nesvobodných Čechoslo
váků v cizině i doma a též i uznaným poradcem státního 
departmentu ve věcech týkajících se naší staré vlasti. Upo
zornil na to, abychom všichni i jako jednotlivci psali vliv
ným lidem ve veřejném životě — poslancům, senátorům a i 
novinám a upozorňovali na nebezpečí jednostranných mostů 
ke komunistickým zemím střední Evropv. My jsme přesvěd
čeni, že každá výhoda komunistům v Československu jenom 
upevňuje jejich režim. Jim na blahobytu národa mnoho ne
záleží a o osvobození od sovětské nadvlády není ani řeči ■— 
naopak, drží se sovětské ochrany zuby nehty — a nebýt so
větské vojenské moci, národ by “vedoucí stranu”, která jej 
přivedla do takového úpadku — dávno vykopnul. My máme 
Ameriku rádi pro její svobodu, spravedlnost a příležitost 
dávanou každému jedinci к uplatnění a využití výsledků po
ctivé práce. Je však naší povinností a i věcí svědomí, jak к 
Americe tak i к naší staré vlasti, upozorňovat na nebezpečí

VĚSTNÍK • 11

ODB. MASARYKOVO SDRUŽENÍ,
NEW BUFFALO, MICH.

Poslední schůze v roce se konala dne 13. prosince za 
velmi pěkné účasti členů i návštěvy. Schůze byla spojena s 
vánoční večeří, ale všechny spolkové záležitosti byly pro
brány. Schůzi řídila ses. předsedkyně Karolina Berounská. 
Připomněla nám Pearl Harbor. Též vzdána tichá vzpomínka 
Dr. Alici Masarykové, námi bude vždy s úctou na ní vzpo
mínáno.

Po štědré večeři byla nadílka a program. Zazpívány an
glické i české koledy. Pěkné vánoční básně nám přednesly 
ses. předsedkyně, ses. Kolendová, místopředsedkyně Ant. 
Švejdová, br. Balšánek. Poděkováno sestrám za jejich po
hostinství, m. j. ses. Harrisonové, Kolendové, za dárky к 
obsazení ses. Krobové a Klosse.

Nastolení úředníků provedla místopředsedkyně ses. Švej
dová. Účtující výbor br. Klos a Zdeněk našli vyúčtování v 
úplném pořádku. Poděkováno nepřítomné ses. Emilie Růžič
kové za její starost o finance. Pro nříští rok dopisovatelkou 
odbočky bude ses. Ant. Švejdová. Poděkováno i Hlasateli za 
uveřejňování všech zpráv po dlouhá léta.

Upřímný pozdrav všem členům na Floridě.
Karolina Berounská, předsedkyně, 
Anna Kalivodová. taiemnice.

ODBOČKA JIŽNÍ WISCONSIN.
Výroční schůze se konala dne 21. prosince o 8 hod. večerní 

ve Wayside hotelu, Walworth, Wis. za účasti členů odbočky 
mimo omluvených manželů Novákových, ses. Šperlové a Vo- 
sické a ochuravělého br. Miloše Bezděka, který dlí u dcery 
na Floridě a před svým odjezdem odevzdal celou agendu 
br. Emilu Vosickému. Byla předána br. Jar. Šperlovi, schvá
lena, a vysloveno politování, že br. Bezděk se vzdává svého 
úřadu, který tak vzorně vykonával. Zpráva pokladníka br. 
Jos. Mikuláše předcházela zprávu revisorů br. Jos. Šťastné
ho a br. Šperla. Nato bylo přikročeno к volbám nových úřed
níků. Br. Jar. Šperl přečetl způsob provádění voleb v odboč
kách ČSNRA a dle usnesení všech přítomných, byly prová
děny aklamací. Předsedou odbočky byl zvolen br. Šperl, 
místopředsedkyní opět ses. Zdenka Nováková, která se v 
úřadě dobře osvědčila, tajemníkem br. Bondy-Charvát, který 
za důvěru poděkoval a přislíbil, že se vynasnaží úřad ke 
spokojenosti zastávat, pokladníkem opět br. Mikuláš, revi-

ODBOČKA “JAMES HOVORKA”, 
ST. PETERSBURG, FLA.

Odbočka má pilnou sezónu. Pořádá za velké účasti dva
kráte měsíčně, každou druhou a čtvrtou neděli, zábavu s 
večeří, zpěvem a tancem v Letter Carriers Hall, 4th St. a 
15th Ave. South, od 6 hod. večer. Všichni jste zváni, aby
ste v přátelském ovzduší se seznámili s krajany z celých 
Spojených států návštěvou na Floridě.

Odbočka se těší na chicagskou výpravu, která zavítá do 
St. Petersburgu dne 12. března.

Lojza Janáček, tajemník.

sory br. Jos. Šťastný a Emil Vosický, za knihovníka br. 
Jar. Rek. Úřad tiskového referenta přijal prozatímně br. 
Bondy-Charvát a do zábavního výboru zvoleni ses. Zdenka 
Freehaufová, br. Mikuláš a br. Vosický.

Do schůze se dostavil br. Chalupa a s ostatními vyslechl 
čtení dopisu br. Šperlem na presidenta Johnsona. Doporu
čuje se, aby členové odbočky dle toho stylisovali i své do
pisy na senátory a členy kongresu.

Br. Chalupa pak mluvil o úkolech Rady, o činnosti tisko
vého výboru, který dostává od různých institucí protikomu
nistickou literaturu к rozesílání. Odbočka by si měla jmeno
vat jednoho člena, který by se staral o tuto práci, tiskový 
výbor zašle dotyčnému potřebné tiskopisy a adresy. Bratr 
předseda se uvolil převzít si tento úkol. — Br. Chalupa před 
zakončením schůze vyzvedl zásluhy býv. předsedy br. Po
korného, že umožnil zakotvení mladé odbočkčy tím, že ji 
dal к disposici místnost ke schůzování. Br. Pokorný pro
hlásil, že dává odbočce i pro rok 1967 místnost к používání.

První schůze v novém roce se bude konat dne 18. ledna 
o 8 hod. večer opět v místnosti hotelu Wayside v Walworth, 
Wis. Bondy-Charvát, tajemník.



Odbočka Long Island, N. Y............................................ 25.00
Dr. Karel L. Kohler-Rausch, Berwyn, Ill..................... 20.00
Mr. Anthony Kreslik, La Canada, Calif........................ 20.00
Mr. Antonin Filipi, New York....................................... 15.00
Mr. Frank Binder, Cicero, Ill.......................................... 15.00
Mr. Vladimir Korec, New York ................................... 15.00
Mr. Cyrill Skala, Larkspur, Calif.................................. 12.00
Mr. Edward Codromac, Orland, Calif............................ 10.00
Mr. John Křížek, Berwyn, Ill.......................................... 12.00
Mrs. Vlasta Hinshaw, Columbia, Mo............................ 10.00
Mr. Oldřich Bartasek, New York................................. 10.00
Mrs. Edna B. Commins, Lynwood, Calif...................... 10.00
Mr. Jaromir Strizka, Los Angeles, Calif....................... 10.00
Mr. Joseph Růžička, Rego Park, N. Y.......................... 10.00
Mrs. Květa Schlosberg, Washington, D. C.................... 10.00
Mr. Ladislav Matoušek, Chicago................................... 10.00
Mrs. M. Elsik, Chicago .................................................. 10.00
Mrs. Františka Synková, Wauwatosa, Wis................... 10.00
Miss Eleanor Lonek, Oak Park, Ill................................ 10.00
Prof. Julius Kuchyňka, Berwyn, Ill................................ 10.00
T. J. Sokol, Los Angeles, Calif........................................ 10.00
Mr. Charles Vana, San Bernardino, Calif..................... 10.00
Mr. Charles M. Prchal, Berwyn, Ill.............................. 10.00
Mr. Joseph Bruna, Encino, Calif.................................... 10.00
Mr. Fred Vodák, Chicago .............................................. 10.00
Mr. Louis Dopita, Timber Lake, S. D............................ 10.00
Mr. William J. Pávek, New York................................. 10.00
Mr. František Kroutil, New York ............................... 5.00
Mr. Jan Filipek, Palm Springs, Calif............................ 5.00
Mr. Jaromir Sikola, Los Angeles, Calif........................ 5.00
Mr. Frank Kuba, Kaukauna, Wis.................................. 5.00

KRAJANSKÉ ZPRÁVY.
• SOKOL TÁBOR, v Berwynu, Ill., oslavil stoleté výročí 

svého založení v sobotu, dne 21. ledna 1967, slavnostním ban
ketem a v neděli 22. ledna slavnostní akademií.

• SOKOLSKÉ STŘEDISKO v Detroitu, postavené Soko
lem Detroit, bylo slavnostně otevřeno ve dnech 28. a 29. 
ledna 1967. Bylo vybudováno nákladem 276 tisíc dolarů, na 
místo staré sokolovny, která byla prodána před několika 
lety.

• ČESKÁ NEBRASKA zahájila oslavy 100 let vyhlášeni 
Nebrasky za stát. Byla uspořádána jubilejní slavnost v 
omažské sokolovně, řízená dr. Kučerou.

• VÝROČNÍ KONCERT LYRY, českého pěveckého sboru 
v Chicagu, se koná za řízení sbormistra p. Franka Kubiny, 
v neděli 12. února 1967, ve vyšší škole Morton West, 2400 
Home Ave., Berwyn, Ill.

• DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ ses. Slávky Krejčové se 
koná v neděli odpoledne, dne 19. února 1967, v Sokole Hav- 
líček-Tyrš.

NEZÁVIĎTE ZDRAVÍ
a dobré nervy druhým, ale dejte na jejich dobrou radu a také oceníte 
kolik zázračně dobrého mohou udělati pro vás vskutku účinná léčiva: 
Když po delší době začnu opět pravidelně užívat Zdravi-tamin, tak 
mám pocit jako by se probudila ve mně nová síla к dalšímu žití — 
píše Anežka Kooyová z Detroit. — Trpěl jsem mnoho roků na dizziness 
(omámenost) v hlavě. Když jsem využíval asi 80 tablet čtyřlék BOL- 
VEN tak jsem to ztratil úplně — píše Sam Mrkal z Houston, Тех. — 
Zkusila jsem všelicos, čaje i léky od lékaře — ale jenom ty DANUBE 
herb tabletky pomáhají lehce, bez bolesti a zaručeně. A. Korbelík, New 
Buffalo, Mich. — I vám je obratem a pod zárukou pošle:

EUROPEAN DRUGS
P.O. Box 927 Laguna Beach, Calif. 92652
Bolven na 5 týdnů ........................................................ $2.90
Zdravi-tamin na 5 týdnů ..........................................  $3.98
Zdravi-tamin na 10 týdnů jen........................  $6.98
Danube herb laxative tabletky...................  $2.98
Moravské Mazání—1 pint .......................................... $3.00

Přiložte cash, money order neb šek.
Také do Kanady a ČSR je posíláme.

ZE SVĚTA UMĚNÍ.
• JOHNNY KRÍZA, známý baletní mistr, po 27 let sólista 

v American Ballet, který sklízel úspěchy po celém světě, se 
rozloučil úředně s jevištěm. Dne 8. ledna uspořádali jeho 
kolegové a kolegyně banket pod záštitou Ballet Guild of 
America. Několik set jeho obdivovatelů mu vzdalo poctu 
na banketu, na kterém byli přítomni Eric Braun, který s 
ním tančil ve “Fancy Free’’ a “Interplay”, slavná prima
balerína Maria Tallchief, která s Krízou tančila mnohokrát, 
stejně i Ruth Ann Koseun, rovněž jeho společnice v četných 
rolích; Harriet Hoctor representovala nejstarši generaci ba
letních hvězd a Dean Badolato, dětská hvězda baletu “Lou
skáček”, mladou generaci tanečnic. Byly přítomné i jeho 
učitelky, Mildred Prchalová, jeho první učitelka tance, rov
něž i Catherine Callahan, učitelka na vyšší škole Morton v 
Ciceru.

Johnny Kríza proslavil své jméno, při tom vždy zůstal 
věren svému českému původu. Je synem našich členů Johna 
Krízy st. a jeho ženy, dobrých krajanských pracovníků.

• JAN SNÍŽEK shrnul své vzpomínky v knize “Co to 
je?”, kterou vydal v bibliofilské úpravě “Nový Domov” v 
Toronto, Kanadě. Obsahuje úvahy všelijaké, upravené pro
logy z jeho her “Rozmarné zrcadlo”, “Nekonečný trojúhel
ník”, “Co se nám nelíbí”, “Všechno je lež” atd., doplněné 
Snížkovými zkušenostmi z jeho exilového života. Pavel Ja
vor uvádí knížku těmito slovy; “Je to nejen výsledek jeho 
pozoruhodné a velmi úspěšné cesty divadelního teoretika, i 
praktika, autora, herce, režiséra, dramaturga a divadelního 
ředitele, ale především člověka nesmírně zvídavého a pře
mýšlivého”. Cena $5.00. Objednávky vyřizuje redakce No
vého domova, 978 Queen St. W., Toronto 3, Ont., Canada.

PŘEMEK KOCIÁN к vánocům vydal knížku o rodném 
kraji “Historické boje na Chodsku” ve vděčné vzpomínce 
na ty, “kteří mi od útlého mládí vštěpovali lásku к vlasti.”

ČSA STŘEŽÍ VAŠI BUDOUCNOST.
Jestliže jste členem bratrské a sesterské podpůrné jed

noty ČSA, jste kryt tím nejlepším životním pojištěním 
jaké může pouze bratrská jednota poskytnouti.

Jakmile se stanete členem jednoty ČSA, tato přejímá 
veškerou zodpovědnost a závazky z vašeho členství ply
noucí.

Více než 60 organisátorů jednoty, s dokonalou průpra
vou representuje ČSA ve většině států Unie a jest při
praveno podati vám veškeré informace týkající se vašeho 
životního pojištění a vypracovati vám individuální plány, 
které vám zaručí nejvyšší možnou ochranu pro vaši bu
doucnost.

ČSA má přes 270 řádů ve většině států Ameriky, v 
nichž naleznete bratrské prostředí, které vám nemůže 
poskytnouti žádná obchodní pojišťovna. Ovšem, kromě 
toho, členství v jednotě ČSA opravňuje vás к řadě výhod 
jaké opět pouze bratrská jednota může poskytnouti.

Kdo jednotu ČSA doporučuje? Téměř 113 let její služ
by desetitisícům spokojených členů. ČSA nikdy nezklame, 
neboť jest vybudována na základech stmelených z pocti
vosti a zodpovědnosti. ČSA chrání vaši budoucnost. Staň
te se jejími členy, doporučte ji svým přátelům a známým. 

ČSA • 2138 So. 61st Court, Cicero, III. 60650
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komunismu, jehož cíle jsou stále stejné. Pomáhat komu
nismu kdekoliv je vždy proti zájmům svobodných lidi; jistě 
mnoho zbraní jimiž jsou zabíjeni naší chlapci ve Vietnamu 
pochází z plzeňské Škodovky, nebo ze zbrojovky v Brně. 
Naší doma nechápou, proč má Amerika komunistům pomá
hat — a dle zpráv odtamtud — rádi budou i hladovět, je
nom když se uspíší konec nenáviděné a násilně vnucené 
vlády.

Už v minulém měsíci pisatel byl pověřen sbírkou na 
pomník legionářů všech Čechů a Slováků padlých v obou 
světových válkách ve Francii. Sbírka vynesla už $142.00. 
Památník bude jak jsem již v poslední zprávě upozornil na 
Československém národním vojenském hřbitově na La Tar- 
gette.

Jenom jeden případ legionáře Lumíra Brezovského, šest
náctiletého chlapce, který vzdor svému mládí šel s ostatními 
z roty Na Zdar, do níž jej přivedla česká výchova a sokolská 
myšlenka! “Jaký to velký a krásný příklad,” píše jeho ka
marád, Jindřich Holeček. “Byl večer 9. prosince 1914, při
vezli jej těžce raněného, byl zasažen do boku v předsunutém 
zákopu. Vojenský lékař se snažil mu kulku vyjmout, ale při 
špatném osvětlení jen petrolejovou lampou, se mu to nepo
dařilo. Brzo ráno, ještě za tmy, přijel povoz tažený 2 mula
mi, na který naložili nosítka s br. Brezovským a mě (také 
raněného) posadili vedle něho, к odsunutí do nemocnice za 
frontou. Cestou jsem jej utěšoval, jak jsem mohl — stále 
vzpomínal na svou maminku, kterou už neuvidí, na domov, 
na Prahu, jinak si vůbec nestěžoval. Když jsme dojeli do 
první improvisované nemocnice řekl mi už jen slabým hla
sem ‘pozdravuj bratry’ a při sundávání z vozu skonal.”

Legionář Lumír Brezovský byl první padlý. Těžko nevzpo
mínat na těchto 182 na Československém národním hřbitově 
na La Targette. Sto osmdesát dva mladých, nadějných ži
votů jistě zasluhuje, aby pro věčnou pamět jejich vyrytá 
jména hlásala největší oběť, kterou přinesli za osvobození 
Československa. Veškeré dokumentace, týkající se památní
ku, jakož i sběrací listiny dárců budou uloženy v historic
kém archivu Památníku. Sdružení československých dobro
volníků roty Na Zdar ku sbírce darů a příspěvků pověřilo 
br. Josefa Hladíka v New Yorku. Frank Havlík.

ODB. SAN FRANCISCO, CALIF.
Odbočka pořádá příští členskou schůzi dne 12. února. Dále 

hlásí br. tajemník Karel Šámal dar $10.00 na činnost Rady 
od br. Ivana Herbena z Carmel-by-the-Sea a $5.00 od ses. 
Marie Kolaříkové z Menlo Park.

In Memoriam:
К uctění památky dr. Alice Masarykové: 

Dr. Karel L. Kohler-Rausch, Berwyn, Ill................$10.00
I. Odbočka Long Island, N. Y.......................................  50.00
Mrs. Vlasta Hartzel, Chicago...................................... 3.00

К uctění památky zemřelé maminky věnuje Mrs. 
Hermie Rabštejnek, Oklahoma City, Okla................25.00

К uctění památky zemřelé maminky věnuje Mrs. 
Marie Hayder, La Grange Park, Ill........................ 10.00

К uctění památky manžela Johna věnuje Mrs. Marie 
Novotná, Chicago........................................................ 10.00

К uctění památky zemřelé Květy Hronové věnuje Miss 
Rose Jirsa, Astoria, L. I., N. Y................................ 10.00

К uctění památky manželky Lidušky věnuje Mr. Louis 
Majovský, Berwyn, Ill............................................... 5.00

К uctění památky zemřelé neteře věnuje Mr. Louis 
Majovský, Berwyn, Ill............................................... 5.00

К uctění památky strýce J. V. Welcla věnuje Miss 
Martha Peppel, Woodside, N. Y................................ 5.00

К uctění památky manžela Jana věnuje Františka 
Drahošová, Bronx, N. Y............................................. 5.00

К uctění památkv Dr. Alice Masarykové věnuje Fran
tiška Drahošová, Bronx, N. Y.................................... 5.00

Dary na činnost Rady:
Odbočka TGM, Los Angeles, Calif.................................$250 00
Mr. Philip Schaaf. Bedford, Ohio ................................  100 00
Odbo'ka Masarykovo sdružení, Owosso. Mich............. 50 00
Mr. Albert Kalabza, St. Petersburg, Fla..................... 50 00
Mr. Mirko Sedlák, Atlanta. Ga...................................... 50 00
Pluk. Jaroslav Skala. Tolleson, Ariz............................ 50 00
American Czechoslovak Ladies Club. Miami, Fla........ 25 00
Charlotte G. Masaryk Society, N. Y............................ 25.00
Frank Havlík, Long Island, N. Y................................... 25.00
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ODB. MASARYK, DETROIT, MICH.
Pravidelná měsíční schůze se konala dne 13. ledna 1967 

opět v Dearbom Youth Center za dobré účasti členů. Uví
tali jsme mezi námi nové dva Čechoslováky, kteří byli 
šťastni, že jsou s námi a kteří rovněž chtějí se přihlásiti do 
Sokola. Všichni naši členové s nimi mluvili a dali jim svoje 
adresy; noví Čechoslováci budou rádi chodit do našich schů
zí každý měsíc.

Jakmile schůze začala br. předseda Sklenář uvítal všechny 
přítomné a hlavně uvítal dva nové Čechoslováky.

Po schválení zápisu br. tajemník bvl vyzván, zdali přišla 
nová pošta nebo zdali byly nové návrhy. Dostali jsme vá
noční dopis z Československa z Prahy, který nám zaslala 
matka našeho předsedy, která je již dva roky zpět v Česko
slovensku. Vzpomínali jsme na příjemnou dobu, kdy zde 
byla mezi námi. Jako další bod bylo získání dopisů a dotaz
níku z Chicaga, к vyplnění za naší skupinu v Detroit.

Jako další bod schůze byl dotaz br. předsedy, zda bude
me míti další schůze v nové sokolovně, kde se musí platit 
$10.00 za každou schůzi, nebo budeme-li konat schůze v sa- 
mém místě, kde jsme je měli v minulosti Dlouhá debata a 
plánování všech členů bvlo velice komplikované a no delší 
době jsme se dohodli, že naše příští schůze se bude konati ve 
středu, dne 8. února 1967, v nové sokolovně. Jestliže členové 
budou spokojeni s novou schůzí, naše budoucí schůze budou 
všechny v sokolovně, jinak schůze budou opět v Dearborn 
Youth Center, kde jsme měli schůze po několik let.

Jako další bod programu bylo uskutečnění našeho vánoč
ního stromku v městském museu, kde lidé si prohlíželi vá
noční stromky z různých států za mořem. Na vánoční pro
gram městské televise byly obrázky všech vánočních strom-

ODB. T. G. MASARYK, LOS ANGELES, CAL.
Naša odbočka konala prvú členskú schôdzu dňa 8. januára 

1967 za veľmi peknej účasti členstva. Na tejto schôdze bolo 
medzi iným rozhodnuto podporiť Čs. Sokol v zahraničí 
čiastkou $25.00 a členovia odbočky sa rozhodli usporiadať 
dobrovolnú sbierku, ktorej čistý výtažok bude venovaný pod
pore Čs. Sokola v zahraničí. Taktiež bolo rozhodnuto uspo
riadať dopisovaciu akciu na členov americkej vlády a se
nátu vo veci chystaného zákona o hospodárskej pomoci ko
munistickým štátom. Naša odbočka vyzvala odbočku v San 
Francisku a niektoré odbočky v Chicagu k spolupráci na 
tejto akcii. Z príležitosti narodenín TGM pripravujeme aka
démiu. Nábor nového členstva pokračuje uspokojivo a za 
minulý mesiac sme získali 3 nových členov.

V. Balejka, tajomník.

ků z různých zemí a místní občané byli s nimi spokojeni 
včetně vánočního stromku z Československa, který jsme 
ozdobili jako jsme to dělávali v naší zemi.

Poslední zpráva na schůzi bylo oznámení vánoční situace 
našim pokladníkem. Minulý rok byl velice zdařilý pro nás a 
na konci roku jsme ponechali přes $100.00 v pokladně.

Br. předseda před ukončením schůze oznámil ještě jednou, 
že příští schůze se bude konati dne 8. února 1967 v soko
lovně.

Po skončení schůze všichni přítomni si pochutnávali na 
kávě a zákuscích a věnovali se všem hostům do doby, kdy 
jsme musili místnost opustit. Všichni přítomní byli rádi, že 
přišli na schůzi a těší se na příští schůzi v únoru.

Jaroslav Rozum, tajemník.



OUR NEW ADDRESS

CAPITOL 
FEDERAL 
SAVINGS
AND LOAN ASSOCIATION

3960 W. 95th St. • Evergreen Park, Illinois 60642

Telephones: 636-6000 • Chicago 239-3500

VKLADY POJIŠTĚNÉ AGENTUROU VLÁDY 

SPOJ. STÄTO DO $15,000.

Ústav Capitol Federal Savings and Loan Association byl 

založen r. 1907.

CHARLES T. SALÄK, předseda

PUBLICATIONS

of the

Czechoslovak National Council
4125 West 26th Street
Chicago, Illinois 60623

Progressive Czech by Prof. B. Mikula,
by mail........................................................ $5.00

Czechoslovak Prize Pastries ...................... 1.00

Bohemian Specialties—Recipes 
Mimeographed ..............................................75

Hovory s Masarykem by Karel Capek, 
by mail.................................................... 2.25

Dětství a mládí— 
by Dr. Alice Masaryk .......................... 2.50

SECOND CLASS

POSTAGE PAID

at

Chicago, Illinois

ANNUAL DANCE

FEBRUARY 18, 1967 

SOKOL HAVLICEK-TYRS

VĚSTNÍK
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